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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

رویای خرید خانه
که  می دهد  نشان  بازارمسکن  بر  حاکم  شواهد 
این بخش هم مانند سایر بخش های اقتصادی در 
برخی  عقیده  به  دارد.  قرار  تورمی  رکود  وضعیت 
کارشناسان و حتی می توان گفت رکود کامل در 
حوزه ساخت وساز حاکم شده است. علت آن نیز 
اقتصادی  نااطمینانی  یا  اطمینان  عدم  به  بیشتر 
برمی گردد. به گفته رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
اصفهان، زمانی که قیمت ها در بازارهای مختلف روز 
به روز افزایشی است مردم برای جلوگیری از کاهش 

ارزش پول شان، سرمایه خود را به...
۰۶

 گفت و گو

از شعار به عمل
وجود ظرفیت های بی شمار اقتصادی، اجتماعی، 
ساختمان  صنعت  در  فرهنگی  حتی  و  سیاسی 
برگزاری  اهمیت  گویای  آن  به  وابسته  صنایع  و 
بهره  برای  گذاری  هدف  و  بزرگ  های  نمایشگاه 
از دو دهه  این نمایشگاه هاست. بیش  از  برداری 
پیش ورود سازمان نظام مهندسی ساختمان استان 
اصفهان به حوزه برگزاری نمایشگاه ها به عنوان 
نهادی که یکی از اهداف مهم آن کنترل کیفیت 
هرچه  شدن  سودمند  باعث  است،  ها  ساختمان 

بیشتر این فضا چه برای تولیدکنندگان و ...
۰۴

 گزارش

بی تعادلی در بازار مسکن
طی سال های گذشته سایه افکنی رکود بر بازار 
افزایش  وجود  با  که  رفته  پیش  جایی  تا  مسکن 
تسهیلات خرید مسکن، روز به روز از قدرت خرید 
مردم کاسته و دستیابی آنها به مسکن را سخت تر و 
حتی ناممکن کرده است. به گفته فعالان بازار مسکن 
به دلیل رکود تورمی حاکم در بازار مسکن و از سوی 
دیگر بالا رفتن هزینه های ساخت و ساز، رغبت 
انبوه سازان برای تولید مسکن نیز کاهش یافته و با 
سرکوب تقاضای مسکن، به نوعی پیش بینی خوبی 

از آینده بازار مسکن...
۰۵

 گفت و گو

نگاه به آینده
اصفهان  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
به  نگاه  با  معاونت  این  برنامه های  دارد که  تاکید 
آینده است و در هشت محور با دو رویکرد »سلامت 
کاری« و »خدمت به مردم« ادامه خواهد یافت. او 
هوشمندسازی را به عنوان رسالت اصلی معاونت 
و  کند  می  مطرح  اصفهان  شهرداری  شهرسازی 
ماهه   ۱۸ برنامه ای  در  هوشمندسازی  گوید:  می 
محقق خواهد شد، البته بخش های داخلی همچون 
ماده صد زودتر و حوزه های بیرونی دیرتر خروجی 

خواهند داشت. در ...
۰۳

 گفت و گو

حامی بازارهای نوظهور
پس از بهره برداری محل جدید برپایی نمایشگاه های 
رویدادهای  برگزاری  اصفهان،  استان  بین المللی 
دیگری  بوی  و  رنگ  استان  این  در  نمایشگاهی 
که  نمایشگاهی  سایت  این  است.  گرفته  خود  به 
شمار  به  کشور  نمایشگاهی  مرکز  استانداردترین 
تا مجموعه های  آورده  فراهم  را  می رود، شرایطی 
اقتصادی بیشتری امکان حضور در نمایشگاه ها و 
عرضه توانمندی های خود را داشته باشند. بیست 
صنعت  جامع  تخصصی  نمایشگاه  چهارمین  و 

ساختمان اصفهان نیز از ...
۰۲

الزامات توسعه صنعت ساختمان همزمان با نمایشگاه تخصصی ساختمان اصفهان بررسی شد؛

در مسیر توسعه
بیست و چهارمین نمایشگاه تخصصی جامع صنعت ساختمان اصفهان از جمله نمایشگاه هایی است که توانسته شرایط مطلوبی 
برای عرضه آخرین دستاوردهای این بخش را در معرض بازدید قرار دهد. بسیاری معتقدند، معیار انتخاب یک نمایشگاه موفق، 
میزان تاثیرگذاری آن در سطح فعالان آن حوزه است و نمایشگاه ساختمان اصفهان هم طی سال های گذشته توانسته این 
تاثیرگذاری را ایجاد کند. این در شرایطی است که سایه افکنی تورم و رکود بر بازار مسکن تا جایی پیش رفته که با وجود افزایش 
تسهیلات خرید مسکن، روز به روز از قدرت خرید مردم کاسته و دستیابی آنها به مسکن را سخت تر و حتی ناممکن می کند . . .

گزارش
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وزیر راه و شهرسازی از تدوین قوانین جدید نظام مهندسی و ارسال به مجلس شورای 
اسلامی برای تصویب در آینده نزدیک خبر داد.رستم قاسمی، وزیر راه و شهرسازی در 
حساب کاربری خود در توئیتر از تدوین قوانین جدید نظام مهندسی ساختمان کشور 
خبر داد و نوشت: »در حال تدوین و اصلاح قوانین جدید نظام مهندسی هستیم که به 
زودی به مجلس جهت بررسی و تصویب ارسال می کنیم. تا ان شاءالله این دغدغه های 

شما عزیزان رفع شود.«

شنیده می شود که قرار است سازندگان چین با متری حدود ۴ میلیون تومان در ایران 
خانه بسازند. در حالی که به گفته انبوه  سازان ایرانی، سازندگان چینی در سوریه 
و الجزایر با متری ۳۵۰ تا ۴۰۰ دلار)حدود ۱۰ میلیون تومان( واحد مسکونی احداث 
کردند. محمد اسلامی ـ وزیر سابق راه و شهرسازی ـ با رد در اولویت بودن شرکت های 
چینی بر اساس قرارداد ۲۵ ساله گفته بود: »اصلا سند وارد این فاز نمی شود. تعجب 
می کنم که عده ای نخوانده و ندیده این موضوع را مورد تحلیل قرار می دهند..«

نمایشگاه ها نقش بسیار مهمی را 
در بازار رقابتی امروز ایفا می کنند. 
به  نمایشگاه ها  که  صورتی  در 
درستی برگزار شوند و از ابزارها و 
این زمینه  روش های مناسبی در 
استفاده کنند، می توان امیدوار بود 
که تمامی ذی نفعان به اهداف خود 

دست یابند. 
مدتی پیش اتحادیه بین المللی نمایشگاه ها 
نتایج تحقیقات خود از اندازه گیری میزان 
موفقیت شرکت ها را منتشر کرد. در این 
تحقیقات، توجیه سرمایه گذاری واحدهای 
نمایشگاه ها،  در  شرکت  برای  اقتصادی 
کمک به انتخاب بهترین نمایشگاه ها برای 
مجموعه های اقتصادی، بهبود فعالیت های 
فعالان  کاری  تیم های  تشویق  شرکت، 
اقتصادی به فعالیت های نتیجه گرا و میزان 
تاثیرگذاری نمایشگاه ها به عنوان گزینه ای 
برای افزایش بازدهی سرمایه گذاری مورد 

بررسی قرار گرفت. 
رتبه  نمایشگاه  بازاریابی  میان،  این  در 
نخست را در توانایی ارائه بیشترین میزان 
این  میزان  آورد.  دست  به  دارایی  بازده 
بازدهی ۴7 درصد بود که در مقایسه با 
موضوع تبلیغات با ۱۸ درصد و تبلیغات 
بسیار  جایگاه  درصد،   ۱۵ با  اینترنتی 
مطلوبی را نشان می دهد. همچنین در 
فلپس  دانشگاه  در  که  دیگری  تحقیق 
ماربورگ آلمان انجام شد، ابزار شرکت در 
نمایشگاه ها به عنوان یک عامل تاثیرگذار 
دارایی های  بازده  بر  مهم  و  مناسب 
قرار  بررسی  مورد   )ROI( شرکت ها 
گرفت. در این تحقیق که از ۳۵۰ مدیر 
بزرگ  شرکت های  در  بازاریابی  ارشد 
خودرو،  حوزه  در  فعال  شرکت های  و 
فن آوری، مراقبت های پزشکی، خدمات 
آمد،  دست  به  و...  ساختمان  مالی، 
مشخص شد که از لحاظ میزان بازدهی 
بیشترین  نمایشگاه ها  سرمایه گذاری، 
در  داشته اند.  را  سرمایه گذاری  بازدهی 
شرکت ها  برند  از  آگاهی  تحقیق،  این 
برنامه  اولین  و ترجیح آن، مهمترین و 
بازاریابی نمایشگاهی شرکت ها به شمار 
می رود. نتیجه دیگر اینکه میزان استفاده 
و  بررسی  برای  اندازه گیری  ابزارهای  از 
سنجش نتایج نمایشگاهی، از ۳۵ درصد 
به ۵۳ درصد افزایش یافته است. از سوی 
دیگر، نمایشگاه ابزار بسیار مناسبی برای 
بالفعل  و  بالقوه  مشتریان  به  دستیابی 
است. در واقع نمایشگاه ها می توانند شما 
را به بازاری جدید هدایت کنند و فروش 
را تحت تاثیر قرار دهند. نتایج تحقیقات 
درصد  که ۴6  است  آن  از  حاکی  اخیر 
قراردادهای خرید تحت تاثیر حضور در 
نمایشگاه منعقد می شود و ۲6 درصد از 
سفارش  ثبت  برای  نیز  بازدیدکنندگان 
خرید در نمایشگاه ها تصمیم می گیرند. 
این موضوع تاکید می کند که حضور در 
نمایشگاه ها عاملی مهم برای افزایش فروش 
در دوران بی ثباتی و حوادث تاثیرگذار بر 
اقتصاد است و گستره نمایشگاهی می تواند 
بازار جدیدی را برای شرکت ها ایجاد کند 
متذکر  پیش  از  بیش  را  برند  اهمیت  و 
از   ROI تاثیرپذیر شود. در مورد عامل 
ابزارهای  برگزارکنندگان  باید  نمایشگاه 
نوین را شناسایی و آنها را به کار بگیرند 
تا شرکت های حاضر بتوانند وضعیت خود 
گام  آن  بهبود  جهت  در  و  مشخص  را 
بردارند. فعالان اقتصادی نیز باید تلاش 
کنند با برنامه در نمایشگاه حضور یابند و 
از هزینه های اضافی جلوگیری کرده و پس 
از اتمام نمایشگاه، ROI خود را محاسبه 
بعدی  نمایشگاه  بهتر در  برای حضور  و 

برنامه ریزی کنند.

شرکت های چینی در اولویت نیستندتدوین قوانین جدید نظام مهندسی 
گفت و گو

     دیدگاه

نمایشگاه، بهشت 
بازدهی دارایی ها

Is fahan

مجری برگزاری نمایشگاه جامع صنعت ساختمان اصفهان مطرح کرد

 نوسان:بیست و چهارمین نمایشگاه تخصصی جامع صنعت 
ساختمان در حالی طی روزهای ششم تا دهم آبان ماه ۱۴۰۰ در 
اصفهان برگزار می شود که به نسبت سال های قبل، با افزایش 
کیفیت روبرو بوده است. این نمایشگاه توانسته ۱35 شرکت از ۱۲ 
استان کشور را گرد هم جمع کند تا توانمندی ها و دستاوردهای 
علیرضا  گفته  به  دهند.  قرار  عموم  بازدید  معرض  در  را  خود 
سایانمای  نمایشگاهی  مشاوران  شرکت  مدیرعامل  آموخته، 
ساختمان  نمایشگاه  نمایشگاه،  این  برگزارکننده  و  پارسیان 
اصفهان هر سال در مسیر توسعه و افزایش کیفیت قدم برداشته 
و به صورت سالانه کیفیت خود را ارتقا داده است. او می گوید 
معیار انتخاب یک نمایشگاه موفق، میزان تاثیرگذاری آن در 
سطح فعالان آن حوزه است و نمایشگاه ساختمان اصفهان هم 
ایجاد کند.  را  تاثیرگذاری  این  توانسته  طی سال های گذشته 

گفتگو با علیرضا آموخته را در ادامه بخوانید.
 نوسان:بیایید از نمایشگاه ساختمان امسال شروع کنیم؛ در 
بیست و چهارمین دوره این نمایشگاه، چه اتفاقات مهمی رقم 

خورده است؟
در درجه اول باید به این نکته توجه داشت که نمایشگاه ساختمان اصفهان 
امسال هم در مسیر پیشرفت و توسعه بوده و شرایط کمی و کیفی خود را 
ارتقا داده است. در سال جاری، حدود ۱۳۵ شرکت از ۱۲ استان کشور در 
این نمایشگاه حضور دارند و توانمندی ها، پتانسیل ها، کالاها و خدمات خود 
را در فضایی بالغ بر ۱6 هزار مترمربع فضای نمایشگاهی به نمایش می گذارند. 
شرکت های حاضر در نمایشگاه بین المللی جامع صنعت ساختمان اصفهان در 
زمینه هوشمندسازی ساختمان، ابزارآلات، تجهیزات و ماشین آلات ساختمانی، 
پیش ساخته،   قطعات  و  دیوار  و  سقف  پوشش هاي  بالابرها،  و  آسانسورها 
تأسیسات و سیستم هاي سرمایشی و گرمایشی، شرکت های انبوه ساز، شیشه، 
آهن و فولاد، تجهیزات و لوازم ایمنی کار، حمام، سونا و آشپزخانه، یراق آلات، 
در و پنجره، درب اتوماتیک، دکوراسیون و معماري داخلی رنگ، چسب و رزین 
و عایق ها، سنگ هاي ساختمانی، شیرآلات بهداشتی، کاشی، سرامیک، پارکت 
و پوشش هاي کف، لوازم و تجهیزات الکتریک، الکترونیک و الکترومکانیک، لوله 
و اتصالات، مخازن پلی اتیلن و صنعتی سازي و فناوري هاي نوین فعالیت دارند. 
همچنین مراکز علمی و پژوهشی، مشاوران و پیمانکاران مصالح پایه )سیمان، 
گچ، بتن،آجر و...(، نیز در این نمایشگاه به ارائه فعالیت ها و پتانسیل های خود 
می پردازند. ویژگی مهم نمایشگاه ساختمان امسال این است که برای نخستین 
بار پاویون شرکت های دانش بنیان با همکاری شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان 
در این نمایشگاه برپا خواهد شد. در کنار این نمایشگاه، کنفرانس ها، سمینارها و 
برنامه های جانبی مختلفی هم برگزار می شود که سبب شده نمایشگاه ساختمان 
اصفهان به یک رویداد بی نظیر تبدیل شود. همچنین برای سومین دوره متوالی 
مسابقات مهارتی آجرچینی نما با حمایت سازمان آموزشی فنی وحرفه ای استان 
و پشتیبانی شرکت آجر نماچین و مشارکت کنندگان از سراسر کشور برگزار 

خواهد شد.
 نوسان: تفاوت نمایشگاه ساختمان امسال با نمایشگاه سال 

گذشته در کجاست؟
نمایشگاه ساختمان ۱۴۰۰ در همه ابعاد نسبت به نمایشگاه ساختمان سال 
۱۳99 رشد داشته است. در دوره گذشته 9۸ شرکت در نمایشگاه ساختمان 
این تعداد در سال جاری به ۱۳۵ شرکت رسیده و رشد  حاضر بودند که 
۳۵ درصدی داشته است. این نکته را هم اضافه کنم که استقبال شرکت ها 
از نمایشگاه امسال صنعت ساختمان به اندازه ای بوده که ما شرایط حضور و 
غرفه سازی شرکت ها در فضای باز نمایشگاهی را فراهم کردیم تا شرکت ها از 
حضور در نمایشگاه جا نمانند. در سال گذشته، هیچ شرکت یا نماینده شرکت  
نمایندگان  این دوره  نمایشگاه  اما در  نداشت  نمایشگاه حضور  خارجی در 
محصولات شرکت هایی از آلمان، ایتالیا و ترکیه در نمایشگاه حضور دارند. همه 
این عوامل نشان می دهد که نمایشگاه صنعت ساختمان اصفهان در سال جاری، 

بسیار با کیفیت تر و بزرگتر از سال گذشته برگزار شده است.
 نوسان: نمایشگاه صنعت ساختمان اصفهان چه دستاوردها و 

اهدافی را دنبال می کند؟
بیست و چهارمین نمایشگاه تخصصی جامع صنعت ساختمان اصفهان در حالی 
برگزار می شود که شرکت ها، برندها و مجموعه های تولیدی شاخص کشور به 
دنبال توسعه بازار و فعالیت های خود هستند و حضور در نمایشگاه را بهترین 
شرایط برای توسعه فعالیت های خود در نظر گرفته اند. از سوی دیگر، دایره 
مخاطبان این نمایشگاه نیز بسیار وسیع هستند. در واقع می توان گفت همه 
افرادی که به نوعی فعالیت های اقتصادی انجام می دهند، با نمایشگاه  ارتباط 
فعالیت های  توسعه  برای  نمایشگاهی  از فضای  دارند و می توانند  مستقیم 
خود استفاده کنند. به طور کلی مخاطبان نمایشگاه صنعت ساختمان بیشتر 
مهندسان عمران و شهرسازی، مشاوران، معماران، پیمانکاران، شرکت های 
ساختمانی، انبوه سازان و دیگر فعالان و علاقه  مندان به حوزه صنعت ساختمان 
هستند. در نهایت می توان اینچنین عنوان کرد که یکی از اصلی ترین اهداف 
برگزاری این نمایشگاه، گرد هم آوردن فعالان این صنعت اعم از تولیدکنندگان، 
توزیع کنندگان، خریداران و مصرف کنندگان در یک زمان و یک مکان و توجه 
به ظرفیت های تولید داخل است. همچنین ایجاد بستری مناسب برای تبادل 
تجربیات میان مشارکت کنندگان و بازدیدکنندگان، آشنایی سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی با ظرفیت های موجود برای حضور در فعالیت های اقتصادی 
کشور، ایفای نقش به عنوان یک ابزار بازاریابی در خدمت صنعت ساختمان و 
ایجاد فرصت سرمایه گذاری مشترک میان فعالان این صنعت قدرتمند از جمله 
اهدافی به شمار می رود که نمایشگاه ساختمان اصفهان بر اساس آن پایه گذاری 

و برگزار شده است.

همه چیز درباره نمایشگاه تخصصی
 جامع صنعت ساختمان

 نوسان:  شما اعتقاد د ارید که برپایی 
نمایشگاه موجب ایجاد بازارهای جدید 
ساختمان  صنعت  حوزه  در  نوظهور  و 

می شود. این اتفاق چگونه رخ می دهد؟
در ابتدا باید به این موضوع توجه کنیم که 
نمایشگاه صنعت ساختمان اصفهان یکی 
از باسابقه ترین رویدادهای نمایشگاهی در 
این استان به شمار می رود. این نمایشگاه که 
امسال بیست و چهارمین دوره خود را پشت 
سر می گذارد، سالانه بخش زیادی از فعالان 
صنعت ساختمان را گرد هم جمع می کند تا 
آخرین یافته ها و دستاوردهای این صنعت مهم 
و اساسی مورد بررسی قرار گیرند. نمایشگاه 
یک  عنوان  به  اصفهان  ساختمان  صنعت 
پلتفرم تاثیرگذار برای شرکت ها، متخصصان 
و کارشناسان این صنعت محسوب می شود، 
چرا که این مخاطبان از طریق شرکت در 
برنامه های نمایشگاهی می توانند نسبت به 
اشتراک گذاری فناوری های جدید و اطلاعات، 
اقدام کرده و برای ایجاد روابط تجاری طولانی 
مدت با سایر فعالان در بازارهای جهانی تلاش 
کنند. نمایشگاه صنعت ساختمان اصفهان 
هم از این قاعده مستثنی نیست و در پیشبرد 
اهداف اقتصادی، مثمرثمر خواهد بود. از طریق 
این نمایشگاه، امکان بازاریابی محصول در 
سطح ملی و منطقه ای، فروش مستقیم کالا 
و خدمات یا محصولات، تبلیغات در سطح 

وسیع و همچنین فروش غیرحضوری، به 
ویژه برای مشتریان و بازارهای مصرف کننده 
امکان پذیر خواهد بود. اگر بخواهم اهمیت 
نمایشگاه  چهارمین  و  بیست  برگزاری 
بین المللی جامع صنعت ساختمان اصفهان 
را در یک جمله بیان کنم، می توانم تاکید کنم 
که در راستای بازارهای جدید و نوظهور صنعت 
ساختمان، شرکت نمایشگاه های بین المللی 
استان اصفهان با برگزاری این نمایشگاه، یک 
عامل محرک اصلی برای توسعه صنعتی و 

تجاری، فراهم آورده است.

 نوسان:  در واقع به اعتقاد شما، نمایشگاه 
می تواند بخشی از مشکلات حوزه صنعت 

ساختمان را مرتفع کند؟
قطعاً همینطور است. ببینید، برای مثال، در 
حال حاضر یکی از مهمترین مشکلاتی که 
بسیاری از شرکت ها و فعالان حوزه صنعت 
ساختمان و دکوراسیون با آن مواجه هستند 
تولیدکنندگان  میان  فاصله  که  است  این 
و  چشمگیر  طرز  به  مصرف کنندگان  و 
نگران کننده ای افزایش پیدا کرده است. این 
دو گروه، ارتباطات محدودتری با یکدیگر 
دارند؛ همین عامل موجب افزایش بی رویه 
قیمت های مصالح و تجهیزات ساختمانی 
شده است. نتیجه این کار، چیزی جز نارضایتی 
مشتریان، کاهش فروش و رکود تولید را 

در بر ندارد. نمایشگاه اصفهان، با تأمین یک 
فضای گسترده و کاملاً دوستانه، زمینه را به 
گونه ای فراهم می کند که تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان را در شرایط بازار امروزی در 
یک مکان منظم و برنامه ریزی شده با یکدیگر 
مرتبط سازد. به طور قطع، ارتباط بدون واسطه 
میان مصرف کننده یا مشتری با تولید کننده 
را  هزینه ها  از  بسیاری  ساختمانی،  کالای 
کاهش داده، رضایتمندی مشتری را افزایش 
می دهد و در نهایت، به نفع تولیدکننده و 
شرایطی  چنین  در  بود.  خواهد  مشتری 
است که بیست و چهارمین نمایشگاه جامع 
صنعت ساختمان اصفهان، زمینه را برای 
حضور شرکت های فعال در این حوزه فراهم 
ساخته است. نمایشگاه  اصفهان این اطمینان 
خاطر را به همراهان خود داده که صنعتگران، 
فعالان عرصه ساختمان  و  تولیدکنندگان 
می توانند با آرامش خاطر و با ارتباط نزدیک 
میان سایر شرکت های داخلی و خارجی، به 

معرفی محصولات و خدمات خود بپردازند.

به خصوص  و  نمایشگاه ها  نوسان:   
توانمندسازی  نمایشگاه ساختمان، در 
حوزه شهرسازی و ساختمان چه نقشی 

ایفا می کنند؟
قبل از پاسخ به این سوال، باید یک نکته را 
مذکر شوم و آن این است که نمایشگاه، روزنه 

امید را در دل فعالان بخش های مختلف حوزه 
اقتصادی ایجاد می کند. چرا که نمایشگاه ها، 
محلی برای عرضه فعالیت ها و به منصه ظهور 
رسیدن ایده های فعالان اقتصادی است. پس 
می توان اینگونه عنوان کرد که نمایشگاه، 
روزنه امید بخش صنعت نیز به شمار می رود. 
بر اساس تعاریف موجود و همچنین نقش 
تجربه شده در سال های اخیر، نمایشگاه یک 
پایگاه بزرگ جهت تبادل اطلاعات ، حرکت به 
سوی اقتصاد باز و رو به رشد ، جهش صادراتی ، 
نگاه مدبرانه به خواسته ها و علایق مشتریان 
ارزیابی  آنها ،  سلایق  مداوم  کردن  رصد  و 
دستیابی  و  مختلف  بازارهای  کارشناسانه 
به دانش و تکنولوژی روز دنیا و پدیده های 
نوین علم و صنعت و انتقال فناوری است. 
نمایشگاه، فضایی مناسب جهت به نمایش 
گذاردن توانمندی ها و قابلیت های فنی و 
و  تولیدی  واحدهای  دستاوردهای  آخرین 
خدماتی و نوعی ارتباط زنده و مؤثر با مصرف 
کننده ، مشتری و فعالان مختلف صنعت 
و اقشار مختلف مردم است. بر اساس این 
تعریف، حضور در نمایشگاه یکی از مهمترین 
ابزارهای بازاریابی و شناخت بازارهای جدید و 
ارزیابی بازارهای موجود و نوعی خود ارزیابی 
از وضعیت حضور هر مجموعه در بازارهای 

داخلی و خارجی است. 

مهمترین  به  بخواهید  اگر  نوسان:    
دستاوردهای نمایشگاه اشاره کنید، چه 

مواردی بیشتر جلب توجه می کند؟
یکی از مهمترین دستاوردهای هر نمایشگاه، 
ارتباطات مؤثر و گسترده و پایداری است 
که در نمایشگاه ها شکل می گیرد و منجر به 
همکاری های گسترده و دراز مدت می شود 
و نیز تفاهم و گفتگوی بین ملل و فرهنگ ها 
که علاوه بر کمک به رشد صادرات به رونق 
خواهد  شایانی  کمک  نیز  کشور  اقتصاد 
کرد. نمایشگاه ها اکنون به ابزار بسیار مهمی 
مصرف کننده  به  تولیدات  نمایش  برای 
داخلی و خارجی و ارائه راهکارهای مناسب 
به  پیشنهاداتی  و  بیشتر  تولیدات  برای 
مصرف کنندگان و تجار تبدیل شده است. 
همچنین به عنوان محل مناسبی برای تبادل 
نیز  و  تجاری  و  بازرگانی  علمی،  اطلاعات 
رقابت شرکت های مختلف نقش کلیدی و 
مهمی دارند. همین موضوع باعث می شود 
که تولیدکنندگان به نقاط ضعف تولیدات 
خود بیشتر پی ببرند و در رقابت با محصولات 
شرکت های رقیب متوجه نواقص خود شده 
و در جهت رفع یا کمرنگ کردن آنها گام 
بردارند. نمایشگاه های بین المللی به عنوان 
مکانی سازمان یافته به منظور افزایش تجارت 
برای استفاده بهتر از منابع ملی، پیشرفت فنی، 
کاهش بیکاری، گسترش بازار به آن سوی 
مرزها و افزایش درآمدهای ارزی با نمایش 
محصولات و پیشرفت های جدید، توسعه بازار، 
اخذ نمایندگی و سفارش و فروش کالا، تغییر 
باورها، بازاریابی و شناسایی بازارهای هدف، 

نقش کلیدی در رفاه اقتصادی دارند.

مدیرعامل نمایشگاه اصفهان از نقش تاثیرگذار رویدادهای نمایشگاهی در توسعه اقتصادی سخن می گوید:

حامی بازارهای نوظهور
نمایشگاه صنعت ساختمان اصفهان یک پلتفرم تاثیرگذار بر رونق و توسعه بازار این صنعت است

برگزاری  اصفهان،  استان  بین المللی  نمایشگاه های  برپایی  جدید  محل  بهره برداری  از  پس 
سایت  این  است.  گرفته  خود  به  دیگری  بوی  و  رنگ  استان  این  در  نمایشگاهی  رویدادهای 
نمایشگاهی که استانداردترین مرکز نمایشگاهی کشور به شمار می رود، شرایطی را فراهم آورده 
تا مجموعه های اقتصادی بیشتری امکان حضور در نمایشگاه ها و عرضه توانمندی های خود را داشته باشند. 
بیست و چهارمین نمایشگاه تخصصی جامع صنعت ساختمان اصفهان نیز از آن جمله نمایشگاه هایی است 
که توانسته بخش زیادی از فعالان اقتصادی مرتبط با حوزه ساختمان را گرد هم جمع کند و شرایط مطلوبی 
برای عرضه آخرین دستاوردهای این بخش را در معرض بازدید قرار دهد. علی یارمحمدیان، مدیرعامل شرکت 
نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان اعتقاد دارد برپایی این نمایشگاه به ایجاد بازارهای جدید و نوظهور 
منجر خواهد شد. او می گوید نمایشگاه صنعت ساختمان اصفهان به عنوان یک پلتفرم تاثیرگذار برای شرکت ها 
باشد.  داشته  بازار  توسعه  و  رونق  بر  ویژه ای  تاثیرگذاری  تا  آماده شده  این حوزه  کارشناسان  و  متخصصان 

گفت و گو با یارمحمدیان را در ادامه بخوانید؛

 نوســان: دبیر اجرایی ســومین دوره 
مســابقات آزاد کشــوری نماچینی آجر 
گفت: ۵۲ شــرکت کننده بــرای حضور 
در این دوره از مســابقات اعلام آمادگی 

کرده اند.
به گزارش نوسان، مهدی چینی با اشاره 
به برگزاری ســومین دوره مسابقات آزاد 
کشوری نماچینی آجر در اصفهان اظهار 
داشت: این مســابقات به منظور ارتقای 
سطح مهارت اقشــار مختلف جامعه در 
زمینه اســتفاده از آخریــن فناوری های 

نوین در صنعت آجر در دســتور کار قرار 
گرفته است.

 وی با بیان اینکه فراخوان این مســابقه 
از ۲۴ مهر ماه اعلام شــد، افزود: آخرین 
مهلت ثبت نام متقاضیان ســوم آبان ماه 
بود کــه در مجموع حــدود ۸۰ نفر برای 
حضور در این مسابقات ثبت نام کردند اما 
با پایش صورت گرفتــه در نهایت ۵۱ نفر 

موفق به حضور در مسابقات شدند.
دبیر اجرایی سومین دوره مسابقات آزاد 
کشوری نماچینی آجر با بیان اینکه این 

مســابقات در ســطح ملی و هر ساله در 
اصفهــان برگزار می شــود، تصریح کرد: 
ســال گذشــته ۳6 نفر در این مسابقات 

حضور یافتند.
وی به اســتقبال بانوان فــارغ التحصیل 
رشته های معماری و عمران برای حضور 
در این مسابقات اشاره کرد و گفت: همه 
افراد جامعــه بدون محدودیت ســنی و 
تحصیلی امکان حضور در این مسابقات 

را داشتند.
 چینی با اشاره به اینکه شرکت کنندگان 

در این مســابقات از ۱۴ استان کشور در 
این دوره حضور دارنــد، افزود: تبعه های 
خارجی نیز در این مســابقات مشارکت 

دارند. 
وی با بیــان اینکــه بین المللی شــدن 
مســابقات نماچینی آجر از سیاست های 
در دســتور کار برگــزار کننــدگان این 
مسابقات اســت، افزود: امســال و سال 
گذشته شــرکت کنندگانی از کشورهای 
همســایه در مســابقات نماچینی آجر 

حضور داشتند.

دبیر اجرایی سومین دوره مسابقات آزاد کشوری نماچینی آجر اعلام کرد:

مسابقات نماچینی آجر بین المللی می شود
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اصفهان گفت:  نوسان:  شهردار   
دانشگاه  و  اصفهان  شهرداری 
هنر زمینه های اشتراک بسیاری 
دارند و می توانند روی شخصیت 
تاریخی – فرهنگی شهر سرمایه 

گذاری کنند.
ای  رسانه  ارتباطات  اداره  گزارش  به 
شهرداری اصفهان، علی قاسم زاده در 
با  اصفهان  هنر  دانشگاه  رئیس  دیدار 
همکاری  مشی  تبیین  لزوم  به  اشاره 
مشترک بین دانشگاه هنر و شهرداری 
اصفهان  اظهار کرد: با توجه به اینکه 
اشتراک  های  زمینه  نهاد  دو  این 
روی  است  قرار  و  دارند  بسیاری 
شهر  فرهنگی   – تاریخی  شخصیت 
سرمایه گذاری کنند، تدوین یک خط 
مشی در دیدارهای بعدی ضرورت دارد.

در ادامه این دیدار، رضا نصر اصفهانی، 
بیان  با  اصفهان  هنر  دانشگاه  رئیس 
اینکه این دانشگاه را به نام »گنج پنهان 
معرفی  ای«  فیروزه  گنبدهای  شهر 
کرده ایم، اظهار کرد: دانشگاه ما جزو

و  است  تخصصی  های  دانشگاه 
میان  های  رشته  علمی،  فعالیتهای 
رشته ای، کاربردی کردن رشته ها، راه 
اندازی مرکز رشد هنر معادل شهرک 
های  سال  در  را  تحقیقاتی   – علمی 

اخیر توسعه داده است. 
نصر اصفهانی بیان کرد: شرکت های 
دانش بنیان نسل دو به دنبال ساختن 
آینده شهر اصفهان با اقتصاد هنر است 
که برای تحقق این مهم ما ایجاد مرکز 
رصد اقتصاد شهر را پیشنهاد می کنیم. 
مرکز این  اندازی  راه  با  افزود:  وی 

می توان به داده های مرتبط با برآورد 
براساس  شهر  اقتصاد  حجم  سالانه 
کردن  پررنگ  جهانی،  بانک  الگوی 
و  منطقه  اقتصاد  در  اصفهان  نقش 
جهان، بررسی تاریخ اقتصادی شهر و 
تدوین  اقتصادی،  نامه  دانش  تدوین 
برآورد  املاک،  گذاری  ارزش  الگوی 
قیمت تمام شده خدمات شهری و .... 

دست یافت.
در ادامه این دیدار، مجتبی شاهمرادی، 
شهردار  اجتماعی   - فرهنگی  معاون 
های  خانه  اینکه  بیان  با  اصفهان 
تاریخی در اختیار دانشگاه هنر اصفهان 
می تواند به عنوان جاذبه گردشگری 
بازدید مورد استفاده قرار گیرد،  برای 
این  از  توان  از سوی دیگر می  گفت: 
بازارچه  اندازی  راه  برای  ها  خانه 
توسط  شده  تولید  محصولات 

دانشجویان هنر نیز بهره برد. 
اندازی  راه  حال  در  ما  افزود:  وی 
دفتر هنرهای سنتی و صنایع دستی 
هستیم که با تشکیل کارگروه مشترک 
مورد در  توان  می  هنر  دانشگاه  با 

بیشتر  نهاد  دو  همکاری  های  زمینه 
گفت و گو کرد.

نژاد،  معرک  علی  سید  همچنین، 
الملل  بین  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
شعار  کرد:  اظهار  اصفهان  شهرداری 
نگاه  زندگی«  شهر  من،  »اصفهان 
با و  دارد  اصفهان  شهر  به  هویتی 

هم  هنر  دانشگاه  مدنظر  های  برنامه 
از  توان  می  رو  همین  از  راستاست، 
تر  عملیاتی  صورت  به  فرصت  این 
استفاده کرد. وی بیان کرد: مجموعه 
پیشنهادات از سوی دانشگاه هنر تدوین 
و ارائه شود تا اقدامات جدی در قالب 
پروژه یا ابرپروژه اجرایی شود که این 
کار را می توان در نمادهای محلی با 
توجه به رویکرد محله محوری در این 

دوره مدیریت شهری، محقق کرد. 

معاون عمران شهری شهرداری اصفهان با اشاره به پیشرفت ۲۵ درصدی پروژه تعریض 
پل فردوسی گفت: نوسان قیمت آهن آلات انتخاب پیمانکار برای اجرای عرشه پل را کمی 
به تاخیر انداخت. به گفته ایرج مظفر، این طرح به علت ایجاد فضای شــهری در کنار پل 
فردوسی طراحی شده و سال گذشته به تصویب رسید. وی افزود: اگر ۵۰ درصد کل این 
پروژه را بخش عرشه و ۵۰ درصد را فونداسیون کار در نظر بگیریم، تاکنون پروژه تعریض 

پل فردوسی ۲۵ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.

رییس شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: نمایندگان مردم اصفهان در مجلس شورای 
اسلامی و مدیریت شهری اصفهان به لزوم و اهمیت هم افزایی برای رفع مشکلات شهر 
و مردم واقف هستند. محمد نور صالحی تصریح کرد: هدف ما تمرکز بر روی مشکلات و 
چالش های اصلی شهر است تا نمایندگان از برنامه های شهر و شهرداری حمایت کرده و 
مدیریت شهری نیز متقابلاً به نمایندگان اصفهان برای رفع مسائل شهر و مشکلاتی که در 

مراجعات مردمی مطرح می شود، کمک کند.

هم افزایی مدیران شهری و نمایندگان برای رفع مشکلات  پیشرفت ٢۵ درصدی تعریض پل فردوسی

گزارش

گزارش

توسعه همکاری ها
با محور اقتصادهنر

در آیین گشایش نمایشگاه جامع صنعت ساختمان اصفهان مطرح شد:

دوره  این  شعارهای  از  نوسان:یکی   
مدیریت شهری »ارتقای کیفیت زندگی 
و تحقق شهر زندگی« است، برای تحقق 
در حوزه شهرسازی چه  دو شعار  این 

برنامه ای پیش بینی شده است؟
پایه برنامه ریزی در حوزه شهرسازی و معماری 
برای کیفیت زندگی به حوزه شهرسازی و 
معماری باز می گردد؛ وقتی به کالبد شهر و 
کیفیت  ارتقای  همچنین  شهری  فضاهای 
می نگریم،  شهری  فضاهای  در  زندگی  به 
درمی یابیم که به برنامه ریزی و طراحی و سپس 
نظارت به این حوزه باز می گردد تا بتوانیم 
کیفیت فضاهای شهری و معماری را افزایش 
داده و در ادامه کیفیت زندگی را داشته باشیم. 
کیفیت زندگی فقط ارتقای فضای شهری 
و معماری نیست، یکی از رسالت های ما در 
حوزه شهرسازی و معماری ارائه خدمات خوب 
به مردم است و هر چه خدمات خوب بیشتر 
به مردم ارائه شود، کیفیت زندگی شهروندان 
افزایش یافته و آرامش و اعتماد آنها را به همراه 
خواهد داشت. بنابراین معتقدم هر چه فضای 
معماری شهر را خوب فراهم کنیم، اما به لحاظ 
روحی شهروند را به آرامش نرسانیم عملاً کاری 

که انجام شده نتیجه بخش نیست.
کلی  وضعیت  از  شما  نوسان:تحلیل   
صنعت ساختمان در شهر اصفهان و نقاط 

ضعف و قوت آن چیست؟
اصفهان به عنوان سومین شهر پر جمعیت 
ایران مطرح هست که به تبع نیاز شهرنشینان 
خود، طبیعتا در رونق قابل توجهی در صنعت 
مسکن  بخش  در  خصوصا  ساز  و  ساخت 
کارفرمایان   بالای  درک  هست.   برخوردار 
بخش ساختمان از لزوم توجه به کیفیت ، بستر 
مستعد شهر و خصوصا حریم ۳۲ هزار هکتاری 
آن برای توسعه و  تعریف و اجرای مگا پروژه 
های شهری، تنوع و کیفیت پیمانکاران صاحب 

نام و فعال  و ... را می توان از نقاط قوت دانست 
و فرایندهای پیچیده و ضوابط سختگیرانه را از 
نقاط ضعف طی سالهای اخیر و به تبع مشکلات 
حادث شده در کشور، روند صدور پروانه های 
ساختمانی هم کاهش یافته است بنابراین روند 
رو به رشد جمعیت در شهر ، نشان گر لزوم رشد 

ساخت مسکن شهریست.
 نوسان:اصفهان به عنوان شهر دوستدار 
کودک و سالمند ثبت گردیده اما از مولفه 
های این دو عنوان کمتر نشانی در شهر 
وجود دارد. برنامه شما برای خلق تصویر 
شهردوستدار کودک و سالمند در شهر 

اصفهان چیست؟
شهری  جامعه  درصد   ۲۵ حاضر  حال  در 
باید  بنابراین  را کودکان تشکیل می دهند، 
استانداردها و فضاهایی را خلق کنیم که کودکان 
بتوانند به خوبی از آنها استفاده کنند؛ وقتی 
طلایه دار شهر دوستدار سالمند هستیم باید 
استانداردها، طراحی ها و برنامه ریزی ها حول 
این محور باشد، یعنی همه اقشار و نیازهای 
جامعه به فراخور رده سنی و جنسیت، مورد 
با  کودک  دوستدار  شهر  گیرد.  قرار  توجه 
استراتژی ملی حرکت می کند از این رو باید با 
تقویت دبیرخانه شهر دوستدار کودک و حرکت 
به سمت پروژه های اجرایی همچون پارک های 
ویژه کودکان و فضاهای مطلوب برای آنها و 
تعریف پروژه هایی برای آنها، از فضای پژوهش 
و شعار به اقدامات عملیاتی نزدیک شویم 
که بی شک اگر در این زمینه فعالیت کنیم، 
کیفیت زندگی ۲۵ درصد جامعه شهری را 
افزایش داده ایم. در بخش مناسب سازی شهر 
برای معلولان با توجه به معرفی ۱۸ هزار معلول 
ناتوان جسمی که نیاز به خدمات برای زندگی 
بهتر در شهر دارند، از سال 9۰ تاکنون با ورود 
مشاور مناسب سازی به معاونت شهرسازی 
و معماری شهرداری، پروژه های خوبی اجرا 

شده، اما همه آنها به نتیجه نرسیده است. در 
مذاکره ای با شهردار اصفهان با توجه به برنامه 
ارائه شده، تجهیز ناوگان حمل و نقل با ون های 
ویژه معلولان که مغفول مانده بود را به جریان 
انداختیم؛ معتقدیم باید به صورت کلان و 
گروهی به فضاهای شهری استاندارد فکر کنیم، 
دانه های پازل را کنار هم بچینیم تا کیفیت 

زندگی برای شهروندان ارتقا یابد.
برای  هایی  فرصت  نوسان:چه   
شهروندان ومشارکت  گذاری  سرمایه 
دارد؟  وجود  شهری  های  پروژه  در   
در  مستعدی  اراضی  دارای  اصفهان   شهر 
حریم خود به مساحت ۳۲ هزار هکتار می 
باشد که فرصت های سرمایه گذاری منحصر 
به فردی بر روی آن در سند  پهنه بندی حریم 
که دارای مصویه مراجع فرادستی است، تعیین 
گردیده است. علاوه بر ان، با توجه به تصویب و 
ابلاغ قانون جهش تولید مسکن، امکان تغییر 
کاربری این اراضی به منظور احداث مسکن 
ملی، فراهم آمده است. پیشنهاد بنده به سرمایه 
گذاران در حوزه ساخت و ساز، این است که 
این اسناد را بررسی و در قالب مگا پروژه های 
شهری، اقدامات خود را انجام دهند. در این 
زمینه ، شهرداری  و به صورت مشخص، معاونت 
شهرساری و معماری، تمام توان خود را برای 

عملیاتی شدن ، بکار خواهد بست.
های  پروانه  صدور  روند  نوسان:   
ساختمانی یکی از معضلات شهروندان 
در زمان ورود به شهرداری است. برای 
کاهش آن چه برنامه ای در دستور کار 

شما قرار دارد؟
اگر در حال حاضر که صدور پروانه ساختمانی 
بازه  یک  از  دارد، پس  نیاز  زمان  روز   ۲۳9
مشخص یک ساله این زمان را به یک چهارم 
کاهش دهیم، توانسته ایم از اتلاف سه چهارم 
وقت مردم جلوگیری کرده و به آنها آرامش 

روحی دهیم؛ البته چنانچه در برنامه بلند مدت 
۱۸ ماهه فرایند صدور پروانه را به یک ماه کاهش 
دهیم، قطعاً موفق عمل کرده ایم. در این راستا 
باید کالبد را ارتقا داده و در عین حال به عوامل 
تأثیرگذار غیر کالبدی نیز توجه کنیم تا مردم 
با مجموع این موارد کیفیت زندگی خود را 

افزایش دهند.
شهرسازی  تحقق  برای  نوسان:   
زیرساخت هایی  چه  الکترونیک 

پیش بینی کرده اید؟
هوشمندسازی به عنوان رسالت اصلی معاونت 
شهرسازی شهرداری اصفهان خواهد بود تا 
بتوانیم مردم را از حضور در شهرداری رهایی 
بخشیم. الکترونیکی کردن و هوشمند سازی را 
توأم پیش خواهیم برد زیرا بستر هوشمندسازی 
سلامت کاری از اهمیت ویژه ای برخوردار است، 
بنابراین کار جهادی و مردمی را با هم شروع 
می کنیم. در حوزه هوشمندسازی سه مسیر از 
جمله ساده  سازی فرآیندها و حذف فرایندهای 
دستی، خودکارسازی و هوشمندسازی را پیش 
می بریم. در واقع با حذف فرایندهای دستی 
باید فرآیندها را با نگاه الکترونیکی ساده کرده و 
همزمان با این موضوع خودکارسازی فرآیندها 
را آغاز خواهیم کرد، یعنی بسیاری از فرایندهایی 
که در حال حاضر وابسته به شخص است، 
توسط ربات های هوشمند انجام شود؛ البته 
باید ابتدا الکترونیکی کردن فرآیندها را کامل و 
سپس خودکارسازی را ارائه و هوشمندسازی را 
محقق کنیم. خودکارسازی و هوشمندسازی 
موضوعات مختلف بر اساس برنامه زمان بندی 
برنامه ای  انجام می شود؛ هوشمندسازی در 
۱۸ ماهه محقق خواهد شد، البته بخش های 
داخلی همچون ماده صد زودتر و حوزه های 

بیرونی دیرتر خروجی خواهد داشت.
 نوسان:تخلفات ساخت و ساز، سیما و 
منظر شهری را تحت الشعاع قرار داده 
است. با توجه به افزایش سه برابری نرخ 
جرایم ساخت و ساز، تخلفات ساخت و 

ساز تا چه میزان کاهش یافته است؟
اگر نرخ جرایم تخلفات ساخت و ساز تا ۱۰ 
برابر هم افزایش پیدا کند باز هم برای مالک 
حوزه  در  تورم  زیرا  دارد،  اقتصادی  صرفه 
ساختمان به قدری زیاد است که به عنوان 
مشمول  ملک  ارزش  کل  درصد  مثال ۱۰ 
تخلف می شود و با توجه به وضعیت کنونی 
مسکن برای مالک صرفه اقتصادی دارد. مشکل 
و معماری  آنجاست که ضوابط شهرسازی 
با قوانین بالادستی مغایرت دارد یا مبتنی بر 
خواسته های مردم نیست اگر این موضوع را 
اصلاح کنیم که در برنامه معاونت شهرسازی هم 
قرار دارد، تخلفات ساخت و ساز کاهش خواهد 
یافت. به عنوان مثال بالکن و پیش آمدگی 
ساختمان در قوانین بالادستی وجود دارد، اما 
ما این موضوع را در ضوابط شهرسازی حذف 
کردیم؛ گاهی تخلفات ساخت و ساز به دلیل 
سخت گیری های بیش از حد انجام می شود و 
اینکه ضوابط ما مبتنی با نیازهای جامعه و مردم 
نیست، بنابراین باید ضوابط را اصلاح و منطبق با 
قوانین بالا دست کرده سپس با تخلفات ساخت 
و ساز برخورد قانونی داشته باشیم. پیچیده ترین 
و سخت ترین ضوابط شهرسازی را اصفهان 
دارد؛ باید ضوابط را اصلاح، ساده سازی و مبتنی 
بر نیازهای مردم کنیم، زیرا بسیاری از تخلفات با 

اصلاح ضوابط حل می شود.

وحید مهدویان، برنامه های معاونت شهرسازی و معماری شهرداری اصفهان را تشریح کرد؛

نگاه به آینده

citizen

 نوسان: بیست و چهارمین نمایشگاه تخصصی جامع صنعت 
ساختمان اصفهان در حالی آغاز شد که به اعتقاد کارشناسان 
نمایشگاه های تخصصی  برگزاری  این حوزه،  و صاحب نظران 
نقش بسیاری در خروج کسب وکارهای مرتبط با این صنعت 
از رکود دارد. به گزارش روابط عمومی شرکت نمایشگاه های 
بین المللی استان اصفهان، این نمایشگاه که تا دهم آبان ماه 
برپا خواهد بود، میزبان ۱35 شرکت از ۱۲ استان کشور است 
معرض  در  را  فعالیت های خود  و  توانمندی ها  پتانسیل ها،  تا 
حوزه  علاقمندان  و  کارشناسان  متخصصان،  فعالان،  بازدید 

ساختمان قرار دهند.
افتتاح  آیین  در  کشور  ساختمان  مهندسی  نظام  سازمان  مدیررئیس 
بیست و چهارمین نمایشگاه تخصصی جامع صنعت ساختمان اصفهان 
پنج  از  کمتر  و  عقب هستیم  بسیار  در صنعتی سازی ساختمان  گفت: 
درصد ساختمان های کشور را صنعتی می سازیم؛ درحالی که میانگین 
صنعتی سازی ساختمان در هر کشوری ۴۰ درصد است. احمد خرم با 
اشاره به سایت جدید نمایشگاه اصفهان و طراحی و معماری زیبای آن، 
وی  است.  رکورد  یک  سال،  مدت سه  در  نمایشگاه  این  گفت: ساخت 
افزود: رکورد اتوبان سازی در اصفهان در پروژه کنارگذر غرب اصفهان نیز 
با سه شیفت کاری انجام شد و در نهایت ۳۰ کیلومتر در مدت ۱۱ ماه 

به اتمام رسید. 
اینکه  به  اشاره  با  کشور  ساختمان  مهندسی  نظام  سازمان  رئیس 
پیش تر در نمایشگاه ساختمان شیراز عنوان کردم که نمایشگاه بعدی 
تصریح  ساختمان،  صنعت  نه  باشد  ساختمان  صنعتی سازی  نمایشگاه 
 ۵ از  کمتر  و  هستیم  عقب  بسیار  ساختمان  صنعتی سازی  در  ما  کرد: 
درصد ساختمان های کشور را صنعتی می سازیم، درحالی که میانگین 
ابراز  وی  است.  درصد   ۴۰ کشوری  هر  در  ساختمان  صنعتی سازی 
از نسل چهارم ساخت ساختمان در کشور عبور کنیم،  امیدواری کرد: 
چرا که امروز دنیا در نسل هفتم ساختمان سازی قرار دارد که منطبق 
بر انقلاب چهارم صنعتی است و محور استفاده آن ترکیبی از دانش و 

تکنولوژی های نوظهور است.

تلاش برای ایجاد شهر نمایشگاهی در اصفهان
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان نیز در این مراسم گفت: هدف شورای 
شهر  ایجاد  و  اصفهان  نمایشگاه  مجموعه  توسعه  اصفهان  شهر  جدید 
نمایشگاهی در این نقطه است و امیدواریم با همکاری اتاق بازرگانی و 
همکاری بخش خصوصی در جهت توسعه فضای کسب و کار حرکت 
کنیم و شهر نمایشگاهی را در این محدوده ایجاد کنیم. محمد نورصالحی 
ابراز امیدواری کرد: این نمایشگاه زمینهساز رونق و توسعه فضای کسب و 

کار در سطح کشور و استان اصفهان باشد.
مدیرعامل شرکت نمایشگاههای بینالمللی استان اصفهان نیز اظهار کرد: 
نمایشگاه ساختمان امسال از لحاظ کیفی و کمی نسبت به دوره قبل 
بهتر بوده و برندهای مطرح از ۱۲ استان کشور و نمایندگی های خارجی 
سایت  افزود:  یارمحمدیان  علی  دارند.  حضور  نمایشگاه  دوره  این  در 
جدید نمایشگاه اصفهان با تکنولوژی روز دنیا و معماری ایرانی ساخته 
استقبال مشارکت کنندگان و  با  انتظار می رود  اساس  بر همین  و  شده 

بازدیدکنندگان از محل نمایشگاه روبرو شود.

تاثیر صنعت ساختمان در اقتصاد کلان کشور
با  معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان نیز در این مراسم 
تاکید بر ضرورت رونق صنعت ساختمان، اظهار کرد: میزان تاثیر صنعت 
ساختمان در اقتصاد کلان کشور بر همه مشخص است. حجتالله غلامی 
با اشاره به سیاستهای کلان در دولت جدید تحت عنوان جهش تولید 
چهار  یا  و  سال  یک  در  مسکونی  واحد  میلیون  یک  احداث  با  مسکن 
میلیون واحد در یک دوره چهار ساله، تصریح کرد: به طور قطع برپایی 
این نمایشگاهها در راستای تامین مصالح این چهار میلیون واحد مسکونی 
می تواند نقش بسزایی داشته باشد. وی با تاکید بر اینکه برگزاری این 
این  رونق  گفت:  می شود،  ساختمان  صنعت  رونق  موجب  نمایشگاهها 
صنعت تاثیر چشمگیری در درآمد تولید ناخالص داخلی کشور و از سوی 
دیگر به کارگیری نیروی عظیم فنی و مهندسی استان و کشور را در پی 

خواهد داشت. 
مراسم  این  در  نیز  اصفهان  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
گفت: امیدواریم این نمایشگاه مدخلی برای افزایش راندمان مصرف انرژی 
شود و به سمتی رویم که مصرف انرژی را از طریق اجرایی کردن مبحث 
۱9 مقررات ملی ساختمان کاهش دهیم تا موجب بهبود شرایط محیط 

زیست شود. 
حسن قاضی عسگر با تاکید بر اینکه این نمایشگاه ها باید صادرات محور 
باشند، گفت: هیچ راهی به جز توسعه صادرات نداریم، چراکه بار اصلی 
اقتصاد استان اصفهان بر صنعت ساختمان است. وی با اشاره به ضرورت 
توجه به محیط زیست، اظهار کرد: وجود برخی کوره های آجرپزی در 
این  امیدواریم  که  شود  می  شهر  هوای  آلودگی  موجب  اصفهان  شرق 
نمایشگاه ها موجب معرفی تکنولوژی های روز دنیا در جهت رشد صنعت 

ساختمان شود و در عین حال آلایندگی این صنعت کاهش یابد. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان همچنین تاکید کرد: 
باید مهارت آموزی متداول در دنیا را در صنعت ساختمان توسعه دهیم تا 

موجب شکوفایی بهتر و سریعتر آن شود.

نقش تاثیرگذار نمایشگاه 
در توسعه صنعت ساختمان

معـاون شهرسـازی و معماری شـهرداری اصفهـان تاکید دارد کـه برنامه های ایـن معاونت با نگاه 
بـه آینده اسـت و در هشـت محـور بـا دو رویکـرد »سـلامت کاری« و »خدمت به مـردم« ادامه 
خواهـد یافت. او هوشمندسـازی را به عنوان رسـالت اصلی معاونت شهرسـازی شـهرداری اصفهـان مطرح می 
کنـد و مـی گوید: هوشمندسـازی در برنامـه ای ۱۸ ماهه محقـق خواهد شـد، البته بخش هـای داخلی همچون 
مـاده صـد زودتـر و حوزه هـای بیرونی دیرتـر خروجـی خواهند داشـت. در گفت وگوی "نوسـان" بـا "وحید 
مهدویـان" مسـیر تحقق شـهر هوشـمند، فرصـت ها سـرمایه گذاری ومشـارکت شـهروندان در پـروژه های 
شـهری، اجرای مؤلفه های شـهر دوسـتدار کودک و سـالمند و تحقق شهرسـازی ایرانی و اسـلامی اشاره شد؛

هفته نامه نوسان
گروه شهری

هوشمندسازی رسالت اصلی معاونت شهرسازی شهرداری اصفهان است

 نوسان:رئیس کمیســیون هوشمندسازی و 
حمل و نقل شهری شورای اسلامی شهر اصفهان 
گفت: منطقه ۲ یکی از مناطق کم برخوردار اصفهان 
بوده که نســبت به همه مناطق شــهر از بودجه 
کمتری برخوردار اســت و از هر لحاظ محرومیت 
در این منطقه مشاهده می شود که باید به وضعیت 
آن رسیدگی ویژه شــود.محمدرضا فلاح با اشاره 

به محرومیت های منطقه ۲ شــهرداری اصفهان 
افزود: سرانه فضای سبز، ورزشی و فرهنگی در این 
منطقه پایین بوده و چیزی که در بازدید میدانی 
مشاهده شد، آزادسازی معابری است که در محله 
ولدان بود که باید این آزادسازی ها در سال جاری 
و سال آینده با کمک مردم صورت پذیرد. رئیس 
کمیسیون هوشمندسازی و حمل و نقل شهری 

شورای اسلامی شهر اصفهان اضافه کرد: یکی از 
مواردی که در این بازدید مورد توجه قرار گرفت، 
تعیین تکلیف کارگاه های موزائیک سازی منطقه 
بود که مقرر شد جلسه ای پیرامون پیگیری اراضی 
اختصاصی به این کارگاه ها تشکیل شود. فلاح با 
اشاره به پیگیری درخواست های مردمی منطقه ۲ 
شهرداری اصفهان در شورای اسلامی شهر اصفهان 

تصریح کرد: با توجه به اینکه در شــورای اسلامی 
شهر کمیسیونی تحت عنوان کمیسیون مناطق 
محروم و کم برخوردار تشکیل شده، قصدمان بر 
این است که نیازهای عمرانی، خدماتی، فرهنگی، 
فضای سبز و محیط زیست مناطق محروم شهر 
را احصا کرده و تلاش کنیم در تدوین بودجه سال 

آینده این نیازها را ببینیم. 

عضو شورای اسلامی شهر اصفهان : 

کارگاه های موزائیک سازی تعیین تکلیف می شوند



الاول 1443 ربيع  آبان14۰۰/ ۲3  هفتم/ شماره 1۹1/ ۸  سال 

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

www.eghtesadbazar. ir

30  October    2021 No.191

info@eghtesadbazar. ir

think

تحلیل

اقتصاددان     

دیوان محاسبات کشور اعلام کرد که بررسی ها نشان از پیشرفت ناچیز طرح اقدام 
ملی مسکن در سراسر کشور دارد. به گزارش امور بین الملل دیوان محاسبات 
کشور، در برخی از استان ها به دلیل ادغام طرح مسکن مهر و انتقال واحدهای 
آماده و یا با پیشرفت بالا به طرح ملی مسکن، درصد پیشرفت بالایی قید شده 
است ولی در عمل طرح اقدام ملی مسکن در این استان ها هم به تنهایی پیشرفت 

چندانی نداشته است.

پیشرفت ناچیز طرح های ملی مسکن
نماینده مردم سیرجان و بردسیر در مجلس شورای اسلامی گفت: فرهنگ سرمایه 
گذاری در بخش مسکن با آموزش مردم باید صورت پذیرد و به مردم اطلاعات و آموزش 
های کافی داده شود که به جای ورود به سرمایه گذاری در بورس و ارزهای دیجیتال به 
سرمایه گذاری پایدار در بخش مسکن ورود کنند. "شهباز حسن پور" گفت: در اقدام 
نهضت ملی مسکن با در نظر گرفتن تمام جوانب امر، مسکن ارزان قیمت و متناسب با 

شرایط ایرانیان احداث و تحویل آن ها می شود.

توسعه فرهنگ سرمایه گذاری در بخش مسکن

شرایط بحرانی 
در بازار مسکن

معاون مسکن اداره کل راه و شهرسازی اصفهان تشریح کرد:

 نوســان: با وجود آنکه تامین مســکن مناســب برای تمام 
دهک های جامعه یکی از مهم ترین و حادترین چالش های حوزه 
سیاست گذاری مسکن در کشور اســت، اما هیچگونه آمارهای 
دقیقی از تعداد مستاجران، خانه های خالی و ... در کشور وجود 
ندارد. به گفته معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی 
اســتان اصفهان، در حال حاضر هیچگونه آمار رسمی از  تعداد 

مستاجران خانه در اصفهان نداریم.
امیر زاغیان همچنین درباره آمار خانه های خالی در اصفهان، می گوید: در 
مناطقی با تراکم واحدهای مسکونی خالی عمدتا در جنوب شهر اصفهان 
است، مثلا حدود ۳۲ درصد خانه های آپارتمانی در مجموعه شهید کشوری 
خالی است که اصلی ترین قانون مالیات بر خانه های خالی بازگردندان این 

آپارتمان ها به چرخه بازار عرضه و تقاضا مسکن است. 
او با تاکید بر اینکه هدف دریافت اطلاعات مالکان و مستأجران در این 
سامانه صرفاً برای شناسایی خانه های خالی است، تاکید می کند: سوداگران 
مسکن ادبیات سوداگری را وارد حوزه مسکن کردند اما اگر قرار است خانه و 
آپارتمان های خالی تخریب نشوند باید در اختیار ساکنان قرار گیرد، بنابراین 
با شناسایی خانه های خالی سوداگران مسکن نمی توانند مستأجران را مجبور 
به پرداخت اجاره بهای سنگین کنند یا اگر خانه را اجاره ندهد مجبور به 
پرداخت مالیات خواهد شد و این بزرگترین حسن ثبت املاک در سامانه 
املاک و اسکان و قانون مالیات بر خانه های خالی است که امیدواریم از پایان 

آذر ماه با اجرای این قانون شاهد بهبود شرایط مسکن باشیم.

به داد مسکن برسیم!
او تاکید می کند: اگر به سرعت تصمیم گیران حوزه های شهرسازی به 
داد حوزه مسکن نرسند  و مسکن های کم متراژ به تایید شورای عالی 
شهرسازی نرسد به طور قطع با ناهنجاری های سکونتی مواجه خواهیم 
شد. به گفته معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان 
اصفهان، در حال حاضر به صورت رسمی حد نصاب واحدهای مسکونی 
در اصفهان بین 6۰ تا 7۰ متر است، اما امروز زوج های جوان به دنبال 
واحدهای ۲۰ و ۳۰ متری هستند. به اعتقاد این مقام مسئول حوزه مسکن، 
باید در متراژ واحدهای مسکونی بازنگری کنیم  و اگر این تغییرات ایجاد 
نشود موجب ناهنجاری های سکونتی می شویم، بنابراین تغییر الگوی متراژ 

مسکن اجتناب ناپذیر است.

خانه دار شدن خانه اولی ها
زاغیان با اشاره به اینکه مهم ترین سیاست دولت، خانه دار شدن خانه اولی 
هاست، می گوید: اگر به دنبال اجرای این سیاست هستیم باید متراژ مطلوب 
خانه اولی ها را تغییر دهیم و به سمت متراژ پایین تر بریم  و شورای عالی 
شهرسازی باید نسبت به تغییر متراژ خانه ها بازنگری کند. او درباره سیاست 
ساخت یک میلیون مسکن در سال، توضیح می دهد: همواره سهم استان 
اصفهان از این عدد در کشور بین 6 تا ۸ درصد است. اگر یک میلیون مسکن 
در سال تولید شود، عرضه و تقاضا متعادل می شود، البته متولی ساخت 
مسکن تنها دولت نیست و انبوه سازان، تعاونی های مسکن، مالکین و ... 
نیز باید به این حوزه ورود کنند و با توجه به اینکه بازه زمانی تولید مسکن، 
بیش از دو سال است، باید هر دو سال یک بار دو میلیون مسکن در کشور 
ساخته شود. او با اشاره به اینکه پروژه مسکن مهر اصفهان به اتمام رسیده 
است، تصریح می کند: تا پایان سال گذشته از معدود استان هایی بودیم که 
این طرح را به اتمام رساندیم و واحد مسکن مهری که متقاضی داشته باشد، 
نداریم اما با این حال ممکن است تعدادی از واحدها که تحویل متقاضیان 
شده و قسمتی از تکمیل آن ها با خود متقاضی است، ادامه داشته باشد. او 
اما تاکید می کند: امروز برای خانه دار شدن زوج های جوان بازنگری در 
الگوی متراژ مسکن بسیار اهمیت دارد تا در گام نخست و پیش از فرزند 

آوری خانه دار شوند.  

توسعه درون زا
او در ادامه شاه کلید حل مشکل و تولید مسکن استفاده از بافت فرسوده 
و توسعه درون زا می داند و می گوید: استان اصفهان ۱۱ هزار هکتار بافت 
فرسوده دارد و اگر شهرداری مکلف به تولید مسکن شود، حداقل می توان 
۴۰ درصد بار تولید مسکن را بر عهده بافت های فرسوده و شهرداری ها 
گذاشت و مابقی نیاز مسکن توسط انبوه سازان شرکت های تعاونی و مالکین 
و خودمالکین در مناطق مختلف ساخته می شود. او تاکید می کند: در 
جهش تولید مسکن و  اقدام ملی مسکن به دنبال ایجاد سایت خاصی برای 
مسکن نیستیم و به دنبال استفاده از ظرفیت های توسعه درون زا هستیم.
به گفته معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان اصفهان، 
در حال حاضر به دنبال اجرای سیاست نوسازی بافت های فرسوده و پروژه 
های محرک توسعه در این بافت ها و ایجاد ارزش آفرینی هستیم، همچنین 

به دنبال زنده شدن بافت تاریخی و ارزش آفرینی در آن هستیم. 
او همچنین با بیان اینکه تعداد آپارتمان های گرانقیمت در اصفهان خیلی کم 
است و شاهد رکود قیمت مسکن هستیم، می گوید: قیمت هر متر آپارتمان 
در سطح استان اصفهان بین پنج تا ۸۰ میلیون تومان است که بیشترین نرخ 
آپارتمان در خود شهر اصفهان در مناطق پنج و شش و کمترین در منطقه 
۱۴ است. او اضافه می کند: براساس آمار حدود ۲۵۰ هزار خانوار در اصفهان 
فاقد مسکن هستند اما خانوارهایی نیز وجود دارند که مالک نیستند، اما در 
بافت فرسوده در خانه های تاریخی زندگی و از آن مراقبت می کنند که این ها 

نیز فاقد مسکن تلقی می شوند.

بازنگری 
در الگوی متراژ مسکن

 نوسان: مسکن به عنوان گرانبها ترین 
کالایی که هر فرد در زندگی خود شاید 
برای یک بار موفق به خرید آن می شود 
و بیشترین حجم سرمایه زندگی خود 
را صرف تهیه آن می کند در کشــور ما 
فاقد هر گونه گارانتی یا بیمه نامه تضمین 
کیفیت است؛ این در حالی است که در 
عین حال مسکن مبهم ترین کالایی است 
که به لحاظ کیفی از طرف مردم خریداری 
می شود به این معنا که خریدار به دلیل 
نبود شناسنامه فنی و ملکی ساختمان 
قادر به آگاهی یافتن از مشخصات فنی و 
درجه کیفی واحد خریداری شده نیست؛ 

ریشه این کاستی ها را در چه می دانید؟
مستند به بند 7-۱-۱۵-۱ از فصل سوم مبحث 
دوم مقررات ملی ساختمان، مجریان مکلفند 
تمامی ســاختمان های احداثی خود را تحت 
پوشش بیمه کیفیت اجرای ســاختمان، از 
طریق شرکت های بیمه تخصصی قرار دهند، 
این در حالی است که، وفق فصل ششم مبحث 
مذکور و مشخصاً با عنایت به بند ۱۲-۱-۱9، " 
مجری مکلف است اطلاعات عملیات اجرایی 
را مرحله بــه مرحله در دفترچــه اطلاعات 
ســاختمان وارد نموده و تأییدیه های ناظران 
را در هر مرحله اخذ نمایــد. پس از تکمیل و 
تأیید جداول مربوطه در پایــان کار دفترچه 
را به منظور صدور شناســنامه فنی و ملکی 
ساختمان  به سازمان استان تحویل دهد." اما 
متأسفانه علیرغم پیگیری های مکرر صورت 
گرفته توسط سازمان استان، موضوع مجریان 
ذیصلاح )ســازندگان مســکن و ساختمان 
حسب دســتورالعمل ابلاغی وزارت محترم 
راه و شهرســازی(، تاکنون در استان اصفهان 
محقق نگردیده است که در این راستا همیاری 

و همراهی سایر مراجع مسئول و به ویژه مراجع 
صدور پروانه ساختمان، الزامی می باشد.

 نوسان:کارشناســان چالــش های 
مختلفی را در زمینه تولید مســکن 
در کشــورمان مطرح مــی کنند که 
برخی از آنها  متوجه مهندسان حوزه 
ساخت وساز اعم از مجری و ناظر است. 
برخی حضور کمتری برای نظارت پیدا 
می کنند، برخی درگیر فساد می شوند، و 
برخی کم دانش یا کم سابقه هستند. چه 
راهکارهایی به منظور رفع این چالش ها 

می توان متصور بود؟ 
همانگونه که پیش تر نیز اشاره گردید، موضوع 
مجریان ذیصلاح تاکنون تحقق نیافته است، 
این در حالی اســت که طبیعتاً بر این اساس، 
شرح وظایف مقرر برای ایشان وفق قانون نظام 
مهندسی و کنترل ساختمان، آیین نامه اجرایی 
قانون و سایر مباحث مقررات ملی ساختمان 
به ویژه مبحث دوم، دســتخوش بلاتکلیفی 
گردیده اســت. لذا آنچه مسلم است، تعیین 
تکلیف این مهم، همانگونه که مطلع نظر قانون 
نظام مهندسی و کنترل ساختمان می باشد، به 
منظور ارایه خدمات شایسته به بهره برداران از 
ساختمان ها و حفظ و حراست از سرمایه های 
ملی و مردمی، تأثیر به سزایی خواهد داشت. از 
سوی دیگر ذکر این نکته را ضرروی می داند که، 
با عنایت به بند ۵ از ماده 7۳ آیین نامه اجرایی 
قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان، در 
شرح اختیارات و وظایف هیأت مدیره سازمان، 
" نظارت بر حســن اجرای انجــام خدمات 
مهندسی توسط اشخاص حقیقی و حقوقی 
در طرح ها و فعالیت های غیردولتی در حوزه 
اســتان و تعقیب متخلفان از طریق مراجع 
قانونی ذیصلاح "، از رســالات سازمان نظام 

مهندسی ساختمان است که تلاش گردیده 
اقدامــات لازم در این خصوص صورت پذیرد. 
همچنین نظر به اینکه اهتمام قاطبه اعضای 
سازمان، ایفای تعهدات محوله منطبق بر قانون 
و آیین نامه اجرایی آن می باشد و در هر حرفه 
خروج معدود افرادی از ضوابط و چارچوب های 
مقرر محتمل اســت، ضمن دفاع از خدمات 
شایسته آن دست از همکاران ارجمندی که 
بر انقیاد به وظایف خویش همت می گمارند، 
تعمیم عملکرد اقلیت را به اکثریت مهندسان 
عضو سازمان، منصفانه نمی دانم. از سوی دیگر 
یکی دیگر از مشکلات موجود، دانش کم و کم 
سابقه بودن در حوزه ارتباط دانشگاه و صنعت 
است که زیرساخت آن در اختیار سازمان نظام 
مهندسی نیست و لازم است این مهم از مرحله 

شعار به مرحله عمل برسد.
 نوسان: به نظر می رسد ضعف نظارتی 
مهم ترین علــت در میان علل مختلف 
فرســودگی زودهنگام ساختمان های 
به ویژه نوساز است. نقش سازمان نظام 
مهندســی برای مقابله با این مشکل 
چیست؟ و چه اقداماتی انجام شده است؟

مستند به مراتب پیش گفته، حسب وظایف 
مقرر، کنترل عملکرد مهندسان عضو سازمان 
در زمینــه ارایه خدمات مهندســی از جمله 
بررسی نقشه های مربوطه و همچنین کنترل 
عملکرد مهندســان ناظر توسط این سازمان 
صورت می گیرد و در صورت تحقق کامل مفاد 
بند ۳-۱۰ فصل اول مبحث دوم مقررات ملی 
ساختمان، مبنی بر اینکه " شهرداریها  یا سایر 
مراجع صدور پروانه ساختمان مکلفند خدمات 
اشخاص دارای پروانه اشتغالی را در انجام و ارایه 
خدمات طراحی، نظارت و اجرای ساختمان 
بپذیرند که خدمات آنان براســاس آیین نامه 

ماده ۳۳ و مفاد این مجموعه شیوه نامه به تأیید 
سازمان استان رسیده باشــد". یقیناً کنترل 
عملکرد مهندسان در ســایه همکاری سایر 
مراجع ذی مدخل و مشمول ذکر نام در قانون 
نظام مهندسی و کنترل ساختمان، با ضریب 

اطمینان بیشتری صورت خواهد گرفت.
 نوسان: انتظار شما از سایر دستگاههای 
متولی حوزه ساخت و ســاز در کشور 
چیست و چه گامهایی برای هم افزایی 

بیشتر در این بخش برداشته شده است؟
همانگونه که مستحضرید، اجرای مبانی مذکور 
در قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان 
و آیین نامه اجرایی آن و پیاده  ســازی اهداف 
و خط مشــی قانون، به پشــتوانه همکاری و 
مساعدت نهادها، مراجع و دستگاه های دولتی 
ذیربط، پیش بینی و چاره اندیشــی گردیده 
اســت و متعاقب آن به منظور تدوین ترتیب 
کنترل اجرای اصــول و قواعد فنی که رعایت 
آنها در طراحی، محاسبه، اجرا، بهره برداری و 
.... ضروری است، مسئولیت ها و الزاماتی برای 
مراجع مربوطه، در مبحث دوم مقررات ملی 
ســاختمان تصریح و تأکید گردیده است. لذا 
انتظار می رود، در راستای انتظام امور حرفه ای 
و تأمین اهداف قانون به ویژه حمایت از مردم 
به عنوان بهره برداران از ســاختمانها و حفظ 
سرمایه های ملی، مراجع مربوطه عمل به مُر 
قوانین پیش گفته را بیش از پیش ســرلوحه 
اقدامات خویش قــرار دهند. در این خصوص 
همواره تلاش گردیده است، ضمن بسترسازی 
تعاملات سازنده و پیگیری ها و جلسات مکرر، 

تأمین اهداف پیش گفته صورت پذیرد.
 نوسان: نقاط ضعف و قوت نمایشگاه 
صنعت ســاختمان اصفهــان را طی 
ادوارگذشته چگونه ارزیابی می کنید و 
چه توصیه ای برای بهبود آن باید مدنظر 

قرار گیرد.
صنعت ســاختمان، در هر کشــوری یکی از 
صنایع و شاخصه های مهم صنعت و اقتصاد آن 
کشور محسوب می شود؛ زیرا این صنعت برای 
رشد با حدود پانصد صنعت دیگر در ارتباط و 
تعامل است؛ در نتیجه رشد یا رکود این صنعت، 
بر آن صنایع خــاص نیز تأثیر گــذار خواهد 
بود. یکی از مواردی که باعث رشــد صنعت 
ساختمان می شود استفاده از تجهیزات به روز 
و با کیفیت است. از این رو برگزاری نمایشگاه 
های صنعت ســاختمان و صنایع وابسته به 
آن فرصت خوبی را هم برای تولید کنندگان 
به منظــور به نمایش گذاشــتن محصولات 
جدید و هم برای فعالان این صنعت به منظور 
آگاهی و اســتفاده از بهترین، مدرن ترین و با 
کیفیت ترین محصولات ساختمانی در طرح 
ها و پروژه های خوب فراهم می ســازد. از این 
رو می توان این نمایشگاه ها را فرصت تعاملی 
خوب میان تولیدکنندگان صنایع وابسته به 
صنعت ساختمان و فعالان اصلی این صنعت 
دانست. همچنین برای تولیدکنندگان داخلی 
فرصت خوبی است تا ضمن آگاهی از تولیدات 
به روز خارجی، محصولات با کیفیت خود را به 
سرمایه گذاران خارجی فعال در این صنعت در 
داخل کشور و در نتیجه بازار های بین المللی 
عرضه کنند؛ زیرا که ســرمایه گذاران در پی 
یافتن محصولات با کیفیت و با قیمت مرغوب 

هستند..

موانع و چالش های پیش روی ســازمان نظــام مهندســی ســاختمان تشریح شد؛

از شعار به عمل

 نوســان: دبیر انجمــن انبوه 
سازان استان اصفهان با اشاره 
به اینکه بازار مســکن درگیر 
رکود تورمی است، به "نوسان" 
می گویــد: امروز بــا افزایش 
شدید قیمت ها در بخش مصالح 
ساختمانی و دستمزدها مواجه 
افزایش  موجب  که  هســتیم 
روزمره قیمت تمام شــده یک 
واحد ســاختمانی می شــود، 
مصالح  برخــی  قیمت  اگرچه 
ساختمانی ثابت مانده، اما قیمت 
کارگر بعضا امروز با هفته گذشته 

متفاوت است.
"احمدتولا" ادامه می دهــد: در این 
شرایط تنها راهکاری که برای کنترل 
قیمت ها به ذهن دولت ها می رســد 
ایجاد رکود و سیاست های انقباضی 
است، اما اگر قرار است قیمت ها را به 
درســتی کنترل کنیم نیازمند تولید 
ثروت در بخش های مختلف صنعت، 
کشاورزی، گردشــگری و ... هستیم. 
دبیــر انجمن انبوه ســازان اســتان 
اصفهان می گوید: تزریق پول ســالم 
در جامعه موجب رونق نسبی و بهبود 
قدرت خرید مردم می شود، البته این 
اتفاق به زودی رخ نخواهد داد و زمان 
بر است، بنابراین دولت ها در ابتدای 
کار خود ناچار به اعمال سیاست های 
انقباضی هســتند تا مقداری کنترل 
بر قیمت ها داشــته باشــند، اما بعد 
از مدتی این کنترل از دســت خارج 
شــده و فنر قیمت ها رها می شــود 
و تعــادل تمام بازار از جمله مســکن 
بر هم می خورد و باید توجه داشــت 
این ایراد از دولت آقای هاشــمی تا به 
امروز وجود داشته و به نظر می رسد 
همچنان شاهد تداوم برخی سیاست 
گذاریهای غلط در بخش های مختلف 
از جمله مسکن هستیم. وی به طرح 
جهش تولید مسکن اشــاره می کند 
و می گوید: اگرچه کشــور نیازمند به 
تولید مسکن است، اما باید درست و 
منطقی با این موضوع برخورد کنیم و 
باید تعداد واحــدی که توان تولید آن 
را داریم را به صورت منطقی به مردم 
وعده دهیم، از ســوی دیگــر زمین 
ســاخت این واحدها باید به درستی 
تامیــن شــود و هزینه هــای تولید 

مسکن نیز باید کاهش یابد.
وی با اشــاره به بحرانی بودن شرایط 
مسکن در کشور، می گوید: برای حل 
این بحران دولت بایــد دخالت کند، 
اما این دخالت باید درست و منطقی 
باشــد و ابزار محــرک آن باید بخش 
خصوصی باشد، از سوی دیگر سیاست 
گذاری و نظارت ها باید درست باشد، 
اما اینکه دولت وارد ســاخت مسکن 
شــود و دخالت در ســاخت کند و به 
نوعی قدرت تصمیم گیری را از بخش 

خصوصی در حوزه مسکن می گیرد.
وی اضافــه می کند:  بــه اعتقاد من، 
ورود شــرکت های خارجی به مقوله 
ساخت و ســاز در کشــور نمی تواند 
اتفاق خوبی را در حوزه مســکن رقم 
بزند، این درحالیست که سال ها برای 
صــدور خدمات فنی و مهندســی به 
کشــورهای دیگر تلاش کرده ایم، اما 
با این تصمیم گویا قرار اســت شرایط 
برعکســی را رقم بزنیم و مهندسین 
و کارخانجات ما بایــد معطل بمانند 
تا یک شــرکت خارجی در این طرح 
مســکن فعالیــت کند که ایــن کار 

عاقلانه ای نیست.

وجود ظرفیت های بی شمار اقتصادی، اجتماعی، سیاسی و حتی فرهنگی در صنعت ساختمان 
و صنایع وابسته به آن گویای اهمیت برگزاری نمایشگاه های بزرگ و هدف گذاری برای بهره 
برداری از این نمایشگاه هاست. بیش از دو دهه پیش ورود سازمان نظام مهندسی ساختمان استان اصفهان 
به حوزه برگزاری نمایشگاه ها به عنوان نهادی که یکی از اهداف مهم آن کنترل کیفیت ساختمان ها است، 
باعث سودمند شدن هرچه بیشتر این فضا چه برای تولیدکنندگان و چه برای مصرف کنندگان شده است. بهانه 
برگزاری نمایشگاه پیش روی صنعت ساختمان و صنایع وابسته، فرصتی برای گفت گو با احمد بناکار، رئیــس 

جدید ســازمان نظــام مهندســی ســاختمان استان اصفهان این سازمان بود.

هفته نامه نوسان
گروه  شهری

علیرغم پیگیری های مکرر، موضوع مجریان ذیصلاح تاکنون در استان اصفهان محقق نگردیده است

 نوسان:اخیرا آمــاری منتشر شده که نشان 
می دهد خانه هایی که می بایســت در اختیار 
مصرف کنندگان باشــد، تحت تملک بانک ها 
قرار داشته و از چرخه معاملات خارج شده اند؛ 
واحدهای مسکونی ای که به جای عرضه شدن 

در بازار در قبضه هجده بانک قرار دارند.
آمار منتشر شده از تصرف ۳7 میلیون مترمربع 
زمین و ســاختمان توســط بانک ها حکایت 
می کند؛ آماری که پس از سال ها در اطلاعیه ای 

با عنوان افشای فهرست زمین و ساختمان در 
سامانه اطلاع رسانی کدال منتشر شد؛ آماری 
که نشان می دهد هجده بانک، معادل مساحت 
نزدیک به 6۰۰ هزار واحد مسکونی را به تملک 
خود درآورده اند. آمارها حاکی از آن اســت که 
در پایان ســال گذشــته حدود چهار درصد از 
دارایی های هجده بانک کــه در بورس حضور 
دارند، بــه ارزش ۱۲۱ هزار میلیــارد تومان به 
بخش املاک و مســتغلات اختصــاص دارد؛ 

بانک هایی که در حــدود ۱۴ هزار فقره زمین و 
ساختمان با کاربری های متفاوت اداری، تجاری، 
مسکونی، کشاورزی و… به ابعاد ۳7 میلیون 
مترمربع را به تملک خــود درآورده اند. در این 
میان 96۲9 فقره دارایی های ثابت و ۴۱۰7 فقره 
نیز دارایی های تملکی است که بانک ها در ازای 
عدم پرداخت اقساط مشتریان، از ایشان تصاحب 
کرده اند.مشخص است که بانک ها برای گریز از 
مجازات های بانک مرکــزی، دارایی های ثابت 

و تملیکی خود را کمتر از میــزان واقعی اظهار 
کرده اند. اکنون با افشای این آمار و اعداد، ضرورت 
اقدام و دادن ترتیب اثر توســط بانک مرکزی و 
وزارت اقتصاد به شدت حس می شود.میانگین 
هر مترمربع زمین و ساختمان در زمستان 99 
در حدود هفت میلیون تومان بوده است. به این 
ترتیب تا آن زمان ارزش دارایی های ثابت بانک ها 
از محل زمین و ســاختمان بالغ بر حدود ۳۰۰ 

هزار میلیارد تومان رسیده است.

3۷ میلیون مترمربع زمین و ساختمان توسط بانک ها تصرف شد؛

بازار مسکن در تصرف بانک ها
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مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن با تشریح جزئیات جدید تسهیلات قانون جهش تولید 
مسکن، گفت: در یکسال امکان احداث یک میلیون واحد مسکونی وجود ندارد. پروانه 
اصلانی یادآور شد:  متقاضیان نهضت ملی مسکن باید چهار شرط اصلی، تاهل یا سرپرست 
خانوار بودن، حداقل سابقه ۵ سال سکونت در شهر موردتقاضا، فاقد مالکیت خصوصی و در 
نهایت عدم استفاده از امکانات دولتی از اول انقلاب در حوزه مسکن را داشته باشند. به گفته 
وی، بانوان مجرد بالای ۳۵ سال سن و معلولان جسمی نیز در این طرح مشارکت دارند.

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس گفت: به زودی تمام مصالح ساختمانی در سامانه جامع تجارت 
ثبت خواهد شد.عبدالجلال ایری سخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی افزود: بر 
اساس این گزارش مدیریت زنجیره تامین مصالح ساختمانی، مدیریت نقدینگی ساخت مسکن و 
تامین مالی زنجیره ای، سه گام اساسی وزارت صمت برای مدیریت بازار مصالح ساختمانی است.ایری 
خاطرنشان کرد: از فوائد این اقدام بسیار مهم، الزام به شفافیت در معاملات، افزایش درآمدهای مالیاتی 
دولت، قابلیت رصد میزان مصرف نقدینگی و قابل پیش بینی شدن کمبودهای احتمالی است. 

عبارات و مــواردی هم هســت که برای 
کنترل تورم و نظارت بر سیاست گذاری 
پولی ضــروری اســت؛ اما متاســفانه 
نمی بینیم کســی از آنها سخنی به میان 
آورد. از »اســتانداردهای رایج بانکداری 
مدرن جهانی بــرای کنترل ریســک و 
اعتبارســنجی« حرفی به میان نیست، 
از »لــزوم تنبیه بانک های بد و تشــویق 
بانک های خوب« نیز حرفی نمی شنویم. از 
»لزوم محدود کردن رشد ترازنامه بانک ها و 
از »لزوم دوری از تعیین نرخ بهره دستوری 
رایج« هم چیزی نمی شنویم. همچنین از 
»لزوم رفع تحریم و پذیرفتن لوایح مقابله با 
پولشویی و تامین مالی جرائم سازمان یافته 
FATF، هم حداقل از مقامات اقتصادی 

کسی حرفی نمی زنند. 
اول: آیــا وزارت صمت یــا وزارت اقتصاد 
مســوول کاهش تورم و قیمت هاست؟ 
وزارت اقتصــاد مســوول دارایی هــای 
دولت اســت و وظیفه آن بایــد با کمک 
ســازمان  برنامــه و بودجــه تنظیــم 
سیاســت های »مالی« در اقتصاد باشد 
نه »پولی«. همچنین تنها مســوولیت 
اصلــی وزارتخانه ای ماننــد صمت باید 
»تنظیم گری« و دخالت در بازار منحصرا 

برای موارد خاص باشد. 
دوم: آیا با کنترل رشد پایه پولی تورم کم 
می شــود؟ تورم به دلیــل افزایش »پایه 
پولی« رخ نمی دهد، بلکه به علت رشــد 

»پول«  رخ می دهد. 
سوم: آیا هدایت اعتبار به سمت بخش های 
اقتصادی خاص کار درســتی اســت؟ این 
خود مردم و بنگاه های خصوصی هســتند 
که تشخیص می دهند ســرمایه گذاری در 
چه بخشی بازدهی بیشتری می دهد. مثلا 
ممکن است مسکن سازی اصلا الان به صرفه 
نباشد و مثلا ۵ ســال دیگر به صرفه باشد.

چهارم:  آیا تســهیلات ندادن به ساخت 
مسکن باعث افزایش قیمت مسکن شده 
اســت؟ باور رایج ولی اشتباهی که وجود 
دارد این است که »افزایش قیمت مسکن 
ناشی از نساختن مسکن است.« آنچه   از 
تجربه های گذشــته داریم آن است که 
حمایت از ســاخت مســکن یا کمک به 
صنعتی خاص، در نهایت منجر به تعریف 
وام های جدیــد و ســرمایه گذاری های 
بی حاصل در پروژه های بدون بازگشــت 
سرمایه می شــود که در نهایت با انفعال 
بانک مرکــزی بــه تورمی بــرای همه 
۸۴میلیون نفر شــهروندان ایران تبدیل 

خواهد شد.
پنجم:  آیا آنچه آرامــش دادن به بازار ارز 
گفته می شود با حمایت از صادرات نسبتی 
دارد؟ بسیار گفته می شود که »بازار ارز باید 
آرام بگیرد و به دنبال ثبات قیمت در بازار 
ارز هستیم.« که منظور از ثبات و کاهش 

نوسانات همان تثبیت قیمت اسمی است.
ششــم: آیا صادرات ناپســند و واردات 
پسندیده است؟ در صحبت های مسوولان 
از قدیم الایــام تا امــروز بلافاصله پس از 
شــروع بحث درباره »واردات« به »تولید 
ملی« اشاره می شود. ریشه در اینجاست 
که می توان برای مدت طولانی »صادرات 
بــدون واردات« کــرد و در نهایت مرفه و 
نیکبخت شــد! درحالی که در درازمدت 

صادرات بدون واردات معنایی ندارد. 
هفتم:  آیا اگر بانک هــا را مجبور کنیم به 
جــای وام دادن برای ســفته بازی برای 
ساخت مسکن وام بدهند، از تورم آینده 
کالا و خدمات کم کرده ایم؟ لزوما نه. ممکن 
است بخش مسکن یا هر بخش دیگری 
چون با دستور از بالا تعیین و انتخاب شده، 
دارای بازدهــی کافی بــرای برگرداندن 
وام های بانکی نباشد و در نهایت با نکول 

تسهیلات رشد نقدینگی اتفاق بیفتد.

جمال الدین صمصام شــریعت- معاون 
اسبق شهرســازي و معماري شهرداري 
اصفهان با اشــاره به اینکه به دلیل شرایط 
موجب نمی تــوان ارزیابی مطلوبی از بازار 
مسکن داشت، به " نوسان" می گوید: در 
حال حاضر شرایط انبوه سازی، ساخت و 
ساز و صدور پروانه ساخت آنچنان سخت 
شــده که رغبت به تولید مسکن کاهش 
یافته و نظــام عرضه و تقاضا مســکن در 
حال برهم خوردن است و درحالیکه تولید 
مسکن رو به کاهش است، تقاضای مسکن 

آرام آرام افزایش یافته است. 
او به دلایل کاهش تولید مســکن اشــاره 
می کند و مــی گوید: دلیل این شــرایط 
ســخت، مالیات های متعدد بر مســکن 
همچون مالیات بســاز بفــروش، مالیات 
عملکــرد انبــوه ســازان، مالیــات بــر
 خانــه های خالــی، مالیات بــر املاک و 
مســتغلات بالای ۱۰ میلیارد تومان و ... 
اســت و اگرچه موجب درآمد دولت می 
شــود، اما در عمل علاوه بر افزایش قیمت 
ســاختمان، رغبت برای تولید مسکن را 

کاهش می دهد.

انبوه سازی 
مشکل شده!

او همچنین با اشاره به اینکه شرایط سخت 
شــهرداری و پرهزینه بودن صدور پروانه 
برای انبوه سازان و تولیدکنندگان مسکن 
موجب کاهش تولید آن شده است، توضیح 
می دهد: در حال حاضر دریافت یک پروانه 
ســاختمان حدود ۳۰ درصد هزینه های 
تولید مســکن را به خــود اختصاص می 

دهد، همچنین پیدا کردن زمین مرغوب 
و مناسب برای انبوه ســازی، امروز قیمت 
بالایی دارد. این فعال حوزه مسکن تصریح 
می کند: آمــار وزارت مســکن بیانگر آن 
است که تولید مسکن در تهران و متعاقب 
آن در سایر کلانشهر ها و مراکز استان ها 
کاهش یافته اســت و در حــال حاضر در 
اصفهان رغبت برای دریافت پروانه ساخت 
و تولید مســکن وجود ندارد، در حالیکه 
رونق ساخت و ســاز و بازار مسکن موجب 
فعال شدن صنایع متعدد و ایجاد اشتغال 
در آنها می شــود. او می گوید: باید درنظر 
داشت دریافت مالیات بر املاک بالای ۱۰ 
میلیارد تومان شرایط را برای تولید مسکن 
سخت کرده است، چراکه با توجه به رکود 
تورمی امروز قیمت یک آپارتمان معمولی 
به خصــوص در کلانشــهرها نزدیک این 
عدد است، از سوی دیگر اگر این آپارتمانها 
ساخته و فروش نرود، مشمول مالیات می 
شوند، بنابراین رغبت به چنین ساخت و 

سازهایی وجود ندارد.  
 به اعتقاد صمصــام شــریعت، برخی از 
این قوانین نه تنها مشــکل بازار مسکن را 
حل نمی کند بلکه بر مشــکلات این بازار 
می افزاید، همچنین سیاســت ســاخت 
چهار میلیون مسکن در مدت چهار سال 

مشکلاتی را در کشور ایجاد خواهد کرد.

افراط و تفریط
او با اعتقاد بــر اینکه در حوزه سیاســت 
گذاری مسکن نباید افراط و تفریط کنیم، 
چراکه شــرایط بازار را بر هــم می زنیم، 
توضیح می دهد: قیمت مســکن همواره 

براســاس نظام عرضه و تقاضا تعیین می 
شود که اگر این تعادل برقرار شود، قیمت 
مسکن مناسب خواهد بود، اما اگر تعادل 
یکی از این دو بر هم بخورد، رغبت به تولید 

مسکن کاهش می یابد. 
معاون اســبق معمــاری و شهرســازی 
شــهرداری اصفهــان با ذکــر مثالی می 
گوید: زمانی که پروژه مســکن مهر شروع 
به ساخت شــد در هجمه این طرح، حتی 
مصالح ســاختمانی در بازار نایاب شد و به 
نوعی تمام امکانات و نیروی کار به سمت 
ســاخت این مســکن رفت، در حالیکه 
این طرح در خارج و حاشــیه شــهرها و 
فاقد خدمــات روبنــای و زیربنایی بود و 
این موجب شــد فضا برای خرید مسکن 
توسط قشر متوسط مهیا نشود. به اعتقاد 
صمصام شریعت، در ساخت پروژه مسکن 
مهر افراط شد و از ســوی دیگر خانه های 
این پروژه در محل های نامطلوب ساخته 
شد و همچنین شعار وزارت مسکن مبنی 
بر گسترش افقی شــهرها با  گستردگی 

شهرها، موجب افزایش قیمت ها شد.

ساخت یک میلیون مسکن
عملیاتی نیست

او با اشــاره بــه اینکه با تجربه گذشــته، 
ســاخت یک میلیون واحد مسکونی در 
یک سال و یا چهار میلیون واحد مسکونی 
در چهار سال عملیاتی نخواهد بود، تاکید
 می کند: اگرچه عنوان شــده این واحدها 
داخل محدوده شهرها و اگر شرایط مهیا 
نبود در حریم شهرها ســاخته شود، این 
بدان معناســت که زمین های کشاورزی 

به عنوان تنفسگاه شــهری به این پروژه 
اختصاص می یابد. این کارشــناس حوزه 
ساخت و ساز توضیح می دهد: باید توجه 
داشت در داخل شهرهای بزرگ همچون 
تهــران، اصفهان و مشــهد اراضی دولتی 
دیگر موجود نیســت، بنابرایــن ناچار به 
ساخت و ساز در حریم شهرها یعنی خارج 
از محدوده قانونی هستیم که ساخت این 
مســکن ها نیز نیازمند زیرســاخت های 
مختلف همچون شــبکه آب و فاضلاب، و 
مدرسه، درمانگاه، مرکز تفریح و .... است. از 
سوی دیگر باید توجه داشت که مخاطب 
این مدل مسکن قشر خاصی هستند که 
با وام می توانند صاحب خانه شوند، اما باید 
توجه داشت که در شرایط اقتصادی فعلی 
قیمت ساخت و ساز برای همین واحدها 

بالا خواهد بود.
او با تاکید بر اینکه در حوزه مسکن دولت 
نباید تصدی گر باشد، بلکه باید تولی گری 
کند، تصریح می کنــد: هر زمان که دولت 
جای بخش خصوصی را در اقتصاد اشغال 
کرد نه تنها به نفع قشرپایین و دهک های 
پایین جامعه نبوده، بلکه موجب آســیب 
به این قشر می شــود و از سوی دیگر ورود 
دولت به حوزه مســکن موجب تورم این 
بخش می شــود. او تصریح کرد: متاسفانه 
دولت در ایــن دوره نیز دوبــاره به عنوان 
تصدی گر وارد حوزه مسکن شده است و 
از سوی دیگر صحبت از حضور چینی ها 
در ساخت و ساز پروژه های مسکن است، 
در حالیکه کشور انبوه سازان بسیاری دارد 
و در نهایت نتیجه این سیاست ها ساخت 
تعدادی مسکن بی کیفیت خواهد بود که 
در نهایت ســبب افزایش قیمت ساخت و 

ساز مسکن نیز می شود. 
به اعتقــاد صمصام شــریعت، در حالیکه 
کشور نیروی انســانی و ظرفیت بالایی در 
تولید مســکن دارد، نباید با برنامه ریزی 
های اشــتباه مشــکلات دیگری در بازار 
مســکن ایجاد کنیم. او با پیش بینی بازار 
مســکن، می گوید: اگر چینی هــا وارد 
ساخت و ســاز ایران شــوند به طور قطع 
قیمت مسکن، قیمت فعلی نخواهد بود و 
افزایش می یابد، همچنیــن اگر در تولید 
یک مدل مســکن خاص افــراط کنیم، 
شرایط عرضه و تفاضا بازار مسکن باز برهم 

می خورد.
او با اشاره به ناپختگی برخی مسئولان در 
حوزه مسکن، می گوید: اگر در این دولت 
کمیته راهبری بخش مسکن متشکل از 
افراد با تجربــه و متخصص همچون انبوه 
ســازان، پیمانکاران، مهندســان مشاور 
و ... تشکیل شــود و با پختگی کامل قدم 
در تولید مسکن برداشته شــود، به طور 
قطع می توان اقدام به تولید مسکن برای 
دهکهای پایین جامعه کرد، از سوی دیگر 
بانک ها نیــز باید با پرداخت تســهیلات 
مسکن شرایط را آســان کرده و دولت در 
این مســیر تنها تولی گری کند. صمصام 
شــریعت تاکید می کند: اگر در این دوره 
بخواهیم تنها در حوزه مسکن شعار دهیم، 
چشم انداز خوبی پیش روی حوزه مسکن 

وجود نخواهد داشت.

بی تعادلی در بازار مسکن

ثبت همه مصالح ساختمانی در سامانه جامع تجارتامکان ساخت سالی یک میلیون مسکن نیست!
 گزارش

 اقتصادنامه

اشتباهات
 رایج

 نوسان : به اعتقاد رضا نصر اصفهانی، بازار مسکن بازیگران 
زیادی دارد و سیاســت ها باید جمیع تقاضاها را مدنظر قرار 
دهد. این کارشناس اقتصادمسکن اضافه می کند: متاسفانه 
در پروژه مســکن مهر به مکان گزینی خانه ها توجه نکردیم 
و تنها به ساخت مسکن در کنار شهرها اکتفا شد، در حالیکه 
خانوارها ترجیح می دهند در مرکز شهر اجاره نشین باشند 
تا اینکه در حومه شهر خانه داشته باشند و همواره در مسیر 
رفت و برگشت به شــهر کرایه مشــخصی پرداخت کنند، 
بنابراین امروز سیاســت ساخت شــهرک های خوابگاهی 

منتفی است.
رئیس دانشــگاه هنر اصفهان ، اضافــه می کند: البته اگر این سیاســت 
ها از سمت شــهرک های خوابگاهی به سمت اســکان گزینی بر مبنای 
ســایر نیازهای خانوار همچون نزدیکی به محل کار، مدرسه، فروشگاه، 
و ... برود، می تواند سیاســت موفقی باشــد، اما اگر صرفا هدف ساخت
 شــهرک های خوابگاهی باشــد، تجربه نشــان داده هنوز بســیاری از 
شهرک های ما نه تنها تکمیل نشده بلکه خانواده ها تمایلی به اسکان در 
آنها ندارند. نصر با اشاره به اینکه بازیگران و متقاضیان حوزه مسکن چند 
دسته اند، می گوید: یک دسته، خانه اولی ها هستند که سیاست گذاران 
حوزه مسکن، بیشــترین توجه را به آنها نشــان می دهد، اما سیاست ها 
باید به گونه ای باشــد که با توجه به پویایی این جمعیت که در آســتانه 
فرزندآوری هســتند، نیازمندی های کل خانوار دیده شود نه اینکه تنها 
یک واحد برای خواب افراد ساخته شود و فرد با فاصله زیادی از محل کار 
خود ساکن شــود و کرایه رفت و آمد آنقدر باشد که فرد ترجیح به اجاره 

نشینی در مرکز شهر دهد.
ایــن کارشــناس اقتصاد مســکن اصفهــان همچنین بــه خانوارهای 
جســتجوگر مســکن که خانه دارند، اما به دنبال خانه ای بهتر هستند 
اشــاره می کند و می گوید: متاسفانه امروز سیاســت گذاران مسکن به 
نیاز خانوارهای جستجوگر مســکن کمتر توجه کرده اند، درحالیکه این 
خانواده ها به دلیل اینکه در جستجوی تغییر و خرید خانه بزرگتر و بهتر 

هستند می توانند موجب رونق بخشی بازار مسکن شوند.
او توضیح می دهد: خانوارهای جستجوگر مسکن آورده ای دارند و تنها 
با مقداری کمک و پس انداز می توانند اقدام به خرید خانه ای بهتر کنند 
که علاوه بر رونق بازار مســکن، حتی خانه اولی ها نیز می توانند در خانه 
ای که خانوارهای جســتجوگر بــرای فروش می گذارنــد، امکان خرید 
داشته باشــند. به اعتقاد نصر، غالب خانوارهایی که امروز در جستجوی 
مسکن هستند، خانوارهای جستجوگر هستند، اگرچه آمار مشخصی از 
این دسته خانوارها وجود ندارد، اما در یک بنگاه معاملاتی از پنج مراجعه 

کننده، چهار مراجعه کننده خانوارهای جستجوگر مسکن هستند. 
او در ادامه بازیگر دیگر بازار مســکن را ســرمایه گذاران آن می داند که 
سبب افزایش تعداد خانه های خالی می شــوند و توضیح می دهد: طی 
چند سال گذشته سیاست گذار به این دســته از بازیگران مسکن توجه 
کرده است، اما اگر سیاســت گذار بتواند وارد رکن دوم یعنی خانوارهای 
جستجوگر مسکن شــود، علاوه بر تحرک در بازار مسکن، موجب رونق 
بخشی این بازار شــده و از ســوی دیگر خانه هایی که آنها به بازار عرضه

 می کنند، افزایش یافته و بخشی از نیاز خانه اولی ها حل می شود.
این کارشناس مسکن درباره برخی صحبت ها نسبت به ساخت آپارتمان 
با متراژ پایین برای تقاضا خانه اولی ها، می گوید: فضای سکونتی تهران 
متفاوت از اصفهان اســت، با این وجود در اصفهان سرمایه گذاران کمتر 
به سمت ساخت خانه با متراژ کمتر از 6۰ متر می روند، البته ساخت این 

خانه به هدف گذاری سیاست گذار برمی گردد.
او ادامه می دهد: اگرچه خانه اولی ها بعضا به ســراغ خانه های کوچک 
می روند، البته محل این خانه ها باید در نقطه ای مناســب از شهر باشد 
و نمی توان در فاصلــه 6۰ کیلومتری از اصفهان یک زوج جوان ســاکن 
شوند، چراکه تمام روزشــان در این رفت و آمد طی می شود، اما اگر این 
خانه ها در مسیر ایستگاه های مترو ساخته شود، تقاضا برای این خانه ها 
بیشتر می شود و به نوعی مکان گزینی این خانه ها بسیار مهم است. نصر 
با پیش بینی آینده بازار مســکن در اصفهان، می گوید: تقاضای مسکن 
و سرمایه گذاری برای مســکن دو بحث قابل توجه است؛ اگر به مسکن 
نگاه تقاضای مصرفی داشــته باشیم، در آینده شــاهد رونق بازار مسکن 
نخواهیم بود و تحرک بازار کم خواهیم بود، اما تقاضای ســرمایه گذاری 
در بازار مسکن بستگی به بازارهای موازی آن همچون طلا، دلار، بورس 
و ... دارد.  او تاکید می کند: بعضا رونق مسکن طی دو سال گذشته عمدتا 
از سمت تقاضا ســرمایه گذاری در حوزه مسکن بوده نه تقاضای مصرفی 
آن و در بهترین حالت اگر سیاست های حمایتی مسکن نداشته باشیم، 
نمی توان تصور کــرد که در بهترین حالت و در کمتر از ۱۵ ســال بتوان 
خانه دار شد. به اعتقاد نصراصفهانی، سیاست گذاران بازار مسکن همواره 
ســمت عرضه را هدف قرار می دهد؛ اگرچه این سیاست خوب است، اما 
باید توجه داشت که بازار مسکن بازیگران زیادی دارد و سیاست ها باید 
جمیع تقاضاها را مدنظر قرار دهد. این کارشــناس مسکن می گوید: در 
کشورهای خارجی به جای وام مسکن با مبلغ مشخص، متناسب با شغل 
افراد وام های بلندمدت اجاره به شــرط تملیک داده می شود، بنابراین 
سیاست گذاران ما باید به این سمت بروند که مثلا با آورده ۲۰ درصدی 
افراد، ۸۰ درصد هزینه مســکن در یک دوره طولانی ۳۰ ساله و یا بیشتر 

از خریدارن مسکن دریافت شود.

اجاره نشینی در مرکز شهر
بهتر از صاحب خانگی در حومه

آینده بازار مسکن اصفهان در گفت وگو با رضا نصر اصفهانی؛

capital

متاسفانه دولت در این دوره نیز دوباره به عنوان تصدی گر وارد حوزه مسکن شده است

طی سال های گذشته سایه افکنی رکود بر بازار مسکن تا جایی پیش رفته که با وجود افزایش 
تسهیلات خرید مسکن، روز به روز از قدرت خرید مردم کاسته و دستیابی آنها به مسکن را 
سخت تر و حتی ناممکن کرده است. به گفته فعالان بازار مسکن به دلیل رکود تورمی حاکم در 
بازار مسکن و از سوی دیگر بالا رفتن هزینه های ساخت و ساز، رغبت انبوه سازان برای تولید 
مسکن نیز کاهش یافته و با سرکوب تقاضای مسکن، به نوعی پیش بینی خوبی از آینده بازار 
مسکن نمی شود. "سیدجمال الدین صمصام شریعت" تاکید دارد: مالیات های متعدد بر مسکن 
اگرچه موجب افزایش درآمد دولت می شود، اما در عمل علاوه بر افزایش قیمت ساختمان، 

رغبت برای تولید مسکن را کاهش داده است.

هفته نامه نوسان

گرو ه   شهری

سیدجمال الدین صمصام شریعت از افراط و تفریط در سیاست گذاری بازار مسکن می گوید:

 نوسان:علیرضا حاتم زاده، معاون سازمان 
فني و حرفه اي گفــت: به صورت میانگین 
عدم تطبیق مدارک دانشگاهي با گروه هاي 
شغلي بیش از 7۰ درصد است که به منزله 
هدررفت منابعي اســت کــه دولت براي 

آموزش هاي رسمي اختصاص مي دهد. 
وي اظهار کرد: بر اســاس گــزارش مرکز 

آمار ایران از افراد شــاغل، مشخص شده 
که به صورت میانگین عدم تطبیق مدارک 
دانشگاهي با گروه هاي شغلي بیش از 7۰ 
درصد اســت و حتي در برخي گروه هاي 
شــغلي این عدم تطبیق به بیــش از 9۰ 

درصد رسیده است. 
این مساله باعث هدررفت منابعي است که 

دولت براي آموزش هاي رسمي اختصاص 
مي دهد و از ســوي دیگر نیز فرد ۴ تا ۱۰ 
ســال اقدام به خواندن دروسي کرده که 
فقط منجر بــه هدررفت عمرش شــده 
اســت و پس از این دوران وارد مراکز فني 
و حرفه اي مي شــود و همزمــان اقدام به 

مهارت آموزي مي کند.

معاون سازمان فني و حرفه اي کشور:

مدرك تحصیلي ۷۰ درصد شاغلان غیرمرتبط است
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رئیس اتحادیه مشــاوران املاک اصفهان 
نخستین دلیل گرانی مسکن را کاهش ارزش 
پول ملی می داند و می گوید: متاسفانه امروز 
عرضه و تقاضای مسکن با یکدیگر همخوانی 
ندارد، درحالیکه قرار بود سالانه حدود یک 
میلیون مسکن در کشور ساخته شود که در 
یک دهه گذشته این گونه نشد، همچنین 
ساخت مسکن مهر در دولت نهم جانمایی 
درستی نداشت و این طرح در اصل نتوانست 

از تعداد متقاضیان بازار مسکن کم کند.

افزایش تصاعدی قیمت مسکن
او با اشــاره بــه وجــود تعداد خانــه های 
خالی که آمار رســمی دقیقی از آن وجود 
ندارد، اظهار می کند: بیشــتر این خانه ها

 ســلیقه ای ســاخته شــده و در اصل بار 
متقاضیان مســکن را کاهــش نمی دهد، 
چراکه بیشتر خانه های خالی متعلق به افراد 
متمولی است که ســرمایه خود را وارد بازار 
مســکن کرده اند. رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک اصفهان بــا بیان اینکه بــا افزایش 
تصاعدی قیمت مســکن، گرانی آن به بازار 
رهن و اجــاره نیز انتقال مــی یابد، توضیح 
می دهد: خانــه ای که تا یک ســال پیش 
ارزش ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیون تومانی داشت، 
امروز ارزشی معادل دو میلیارد تومان دارد، 
بنابراین صاحب ملک دیگر با این هزینه ها 
و با قیمت قبلی منزل خــود را رهن و اجاره 
نمی دهند، چراکه هزینه های زندگی وی نیز 
مشمول تورم شده است. به گفته جهانگیری، 
درحال حاضر قیمت ها افزایشــی و خرید و 

فروش در رکود به سر می برد و به نوعی رکود 
تورمی بر بازار مسکن اصفهان حاکم است، 
همچنین کمترین قیمت هر متر آپارتمان 
در اصفهان بین ۱۰ تــا ۱۵ میلیون تومان 
اســت و بالاترین قیمت آن تا ۸ برابر بیشتر 

بعضا در اصفهان معامله می شود.

خرید خانه ۴۰ سال طول می کشد!
او با تاکید بر اینکه دیگــر در اصفهان نمی 
توانیم آپارتمان کمتر از یک میلیارد تومان 
برای خرید پیدا کنیــم، تصریح می کند: به 
طور قطع دولت باید با ذائقه مردم ساخت و 
ساز کند و امروز نیازمند آپارتمان های کمتر 
از ۱۰۰ متر بین ۵۰ تا ۸۰ متر هستیم، چراکه 
نظام جمعیتی و خانواده در کشور تغییر کرده 
و نظام خانواده از چند فرزندی به سمت تک 
فرزندی و یا زندگی هــای زوج های دو نفره 
و حتی مجردی تغییر کرده اســت. رئیس 
اتحادیه مشاوران املاک اصفهان اضافه می 
کند: امــروز یک فرد مجرد و یــا زوج بدون 
فرزند خانه دیگر نیاز به خانــه چند خوابه 
ندارند، از سوی دیگر آنها قدرت خرید مسکن 
با متراژ بالا را ندارنــد، بنابراین امروز باید به 
سمت ساخت خانه هایی با متراژ کمتر برویم 
و یا اینکه در طرحی برخی افراد سرمایه دار 

اقدام به ساخت مسکن به شرط اجاره کنند.
 او به سیاست دولت جدید مبنی بر ساخت 
یک میلیون واحد مســکونی در سال اشاره 
می کند و می گویــد: اگر امروز اســتارت 
ساخت یک میلیون خانه در کشور زده شود، 
سه سال دیگر ساخت آن به اتمام می رسد، 

بنابراین این گونه طرح هــا در عمل زمانبر 
اســت. او با بیان اینکه بنابــر برخی آمارها 
در کشــور ۸ میلیون خانه برای مستاجران 
نیاز داریم، می گوید: در اصفهان خانه های 
خالی بیشتر برای سرمایه گذاری ساخته و 
نگهداری می شود و آمار مشخصی از تعداد 
خانه های خالی شهر وجود ندارد. جهانگیری 
با اعتقاد بر اینکه در شرایط اقتصادی فعلی 
یک زوج جــوان دیگر توان خریــد خانه را 
ندارند، توضیح مــی دهد: از نظــر من اگر 
سیســتم های حمایتی همچون پرداخت 
تسهیلات، حمایت های خانواده زوجین و 
نباشد یک زوج جوان حتی با پس انداز ۳۰ 
تا ۴۰ ســاله خود دیگر نمی تواند خانه دار 
شــوند. او تاکید می کند: یک زوج کارمند 
که حقوق آنها حتی به ۱۰ میلیون تومان هم 
نمی رسد، اگر در سال هیچ هزینه ای نکنند، 
شاید بیشتر از ۴۰ سال طول بکشد که خانه 
دار شوند، البته با توجه به اینکه تا ۲۰ سال 
آینده قیمت مسکن در کشور ثابت نمی ماند 
و مشمول تورم می شود، پولی که توسط آنها 
ذخیره و پس انداز می شود در پایان سال با 

تورم از بین می رود.

اشتباه در جانمایی
نایب رئیس اتحادیه ســازندگان مسکن و 
ساختمان اصفهان نیز به "نوسان" می گوید:  
طی چند سال گذشــته بازار مسکن درگیر 
تورم شده است و اگرچه در دولت نهم و دهم 
ساخت خانه های مســکن مهر در دستور 
کار قرار گرفت، امــا به دلیل اینکه جانمایی 

این خانه ها کارشناســی نبود، از تقاضا بازار 
مسکن کم نکرد. 

به گفته فرج اله نصیــری، در دولت یازدهم 
و دوازدهم نیز سیاســت عملــی در حوزه 
مسکن پیاده نکرد و وعده های مسکن تنها 
در حد صحبت بود و از سوی دیگر به دلیل 
نبود سیاست ساخت مسکن و کوتاهی در 
ساخت مسکن، تاوان آن را شهروندان دادند. 
او تصریح می کند: اگرچــه در دولت جدید 
سیاست تقویت بخش مســکن و ساخت 
ســالانه یک میلیون واحد مسکونی مطرح 
شده است، اما به اعتقاد بسیاری کارشناسان 
این سیاست در شرایط فعلی کشور، قابل اجرا 
نیســت. به طور قطع هر سیاستی در حوزه 
مســکن باید به صورت کارشناسی باشد تا 
قابل اجرا باشد و به نظر می رسد در شرایط 
فعلی اقتصاد کشور، ســاخت یک میلیون 

واحد مسکونی در سال کار سخت باشد.
به گفته رئیس اتحادیه ســازندگان مسکن 
و ساختمان اصفهان، امروز ساخت و سازها 
بیشتر شخصی ســاز اســت و انبوه سازی 
مســکن در اصفهان رونق چندانــی ندارد 
و باید توجه داشت فردی که انبوه سازی می 
کند، سرمایه دار اســت و به دنبال بازگشت 
سرمایه خود است و در شرایط اقتصاد و تورم 
فعلی ممکن است، بازگشــت سرمایه انبوه 
ســازان در زمان کوتاهی محقق نشود. او با 
بیان اینکه در حال حاضر قیمت هر مترمربع 
ساختمان در اصفهان )منهای هزینه های 
شهرداری و نظام مهندســی( از ۵ میلیون 
تومان به بالا است، تصریح می کند: در حال 
حاضر هیچ آپارتمان زیر یک میلیارد تومان 
در اصفهان وجود ندارد و دســت کم برای 
خرید یک آپارتمان 7۰ متــری باید حدود 

یک و نیم میلیارد تومان پول داشته باشیم.
به گفته نصیری، در برخی مناطق بالای شهر 
اصفهان قیمت هر متــر آپارتمان بالای 7۰ 
میلیون تومان است و امروز شاهد اختلاف 
طبقاتی به خصوص در بخش ساختمان و 
مسکن هستیم، از سوی دیگر به دلیل تورم و 
افزایش قیمت مسکن افراد دیگر توان خرید 
خانه و آپارتمان با متراژ بالا را ندارند، اگرچه 
در ســال های گذشــته این مدل ساخت و 
ســاز در تهران رونق گرفته، اما در اصفهان
 خانه های 6۰ و 7۰ متری زیاد ساخته نشده 
است و هنوز انبوه ســازان اقدام به ساخت 

آپارتمان با متراژ پایین نکرده اند.
 او با اشــاره به اینکه امروز تسهیلات خرید 
مســکن دیگر جوابگــوی یــک خانواده 
کارمندی برای خانه دار شــدن نیســت، 
می گویــد: در حالیکه یــک کارمند حدود 
6 میلیون تومان دریافتــی دارد، چطور می 
تواند ماهیانه اقســاط ۱۰ میلیــون تومان 
تسهیلات مسکن را پرداخت کند و با توجه 
به اینکه ساخت و ساز مسکن بین دو تا سه 
سال و انبوه سازی بعضا تا ۵ سال طول می 
کشد، ناخودآگاه مشمول تورم می شود و در 
این شرایط روز به روز قدرت خرید مردم برای 

مسکن و خانه دار شدن کمتر می شود.

گزارش

 گزارش

 نوسان: شــرکت دنیاي ماموت 
با ســابقه ای نزدیک به 3۰ سال با 
استفاده از مدرن ترین تجهیزات 
و خطوط تولید توانسته به عنوان 
یکي از شــناخته شــده ترین 
تولیدکنندگان ساندویچ پانل در 

خاورمیانه فعالیت کند. 
هاي  پانل  ساندویچ  باکیفیت  تولید 
مواد  از  استفاده  نتیجه  ماموت  دنیاي 
رعایت  با  محصول  طراحي  کیفیت،  با 
فرآیند  و  مهندسي  محاسبات  و  نکات 
سابقه  است.  روز  به  و  استاندارد  تولید 
در  ماموت  دنیاي  شرکت  حضور 
شده  باعث  کشوري  بزرگ  هاي  پروژه 
و  طراحي  هاي  تجربه  ترین  باکیفیت 
ساختماني  و  صنعتي  هاي  سازه  اجرا 
رقم بخورد. حضور تیم قوي مهندسي 
دنیاي ماموت با شناخت انواع مصالح به 
کار رفته همچون ساندویچ پانل، استفاده 
از پیشرفته ترین نرم افزارهاي طراحي، 
تحلیل هاي هاي گروهي تخصصي طرح 
ها و حیطه کامل بر متغیرهاي محیطي به 
علت گستردگي پروژه هاي موفق شرکت 
دنیاي ماموت در سطح کشور و همسایگان 
طراحي  فاز  موفقیت  کننده  تضمین 

مشتریان شرکت دنیاي ماموت است.
این شرکت یکی از مشارکت کنندگان 
بیست و چهارمین نمایشگاه بین المللی 
جامع صنعت ساختمان اصفهان است. 
دنیای  شرکت  بازاریابی  کارشناس 
ماموت، با توضیح بیشتر از فعالیت این 
شرکت به "نوسان" گفت: همواره تریلیها 
دنیای  شرکت  یخچالی  های  اتاق  و 
ماموت در سطح شهر دیده می شود، 
اما یکی از فعالیت های این مجموعه 
در تریلی سازی و تولید ساندویچ پانل 
است.محمد روشن نژاد درباره حضور این 
شرکت در نمایشگاه صنعت ساختمان، 
توضیح داد: علاوه بر ساندویچ پنل ها، 
تریلی های این شرکت نیز در صنعت 
ساختمان کابرد دارد، البته در این دوره 
از نمایشگاه ساختمان اصفهان صرفا به 
دلیل ساندویچ پانل و کانکس های خود به 
عنوان مشارکت کننده حضور یافته ایم.
وی با تاکید بر اینکه دنیای ماموت اصولا 
در نمایشگاه های ساختمان حضور می 
یابد، افزود: این شرکت امسال در نمایشگاه 
صنعت ساختمان شیراز و تهران نیز حضور 
پیدا کرده و نمایشگاه ساختمان اصفهان 
سومین حضور این شرکت در سال جاری 
البته سال  در صنعت ساختمان است، 
گذشته در نمایشگاه صنعت ساختمان 

حضور نداشتیم.
کارشناس بازاریابی دنیای ماموت با بیان 
اینکه امسال به دنبال بازخورد خود از 
مشارکت در این چند نمایشگاه هستیم، 
ساختمان  نمایشگاه  ابعاد  کرد:  تاکید 
اصفهان از نظر متراژ بزرگ به نظر می 
رسد و امیدواریم حضور بازدیدکنندگان 
تخصصی از این نمایشگاه بالا و خوب باشد. 
وی با اشاره به اینکه دنیای ماموت به عنوان 
بزرگ و قدیمی مشتریان  یک شرکت 
خود را دارد و تنها برای تجربه فروش در 
نمایشگاه حضور پیدا نمی کنیم، تصریح 
کرد: دنیای ماموت با توجه به سابقه و اعتبار 
خود همواره در نمایشگاه ها حضور می یابد 
و به نوعی حضور این شرکت در نمایشگاه 
ها بیشتر نقش حمایت کننده دارد تا اینکه 
برای این شرکت عایدی در برداشته باشد. 
وی افزود: به طور قطع حضور و مشارکت 
شرکت ها در نمایشگاه های مختلف بسیار 
می تواند مفید و سازنده باشد و مجموعه 
و  اقدامات  از  توانند  می  مختلف  های 
دستاوردهای دیگر شرکت ها مطلع شوند.

industry

عضو هیئت مدیره کانون سراسری انبوه ســازان کشور، تسهیلات یک میلیارد تومانی 
مسکن زوجین  را فاقد تاثیرگذاری و ثمربخشــی معرفی کرد.  سید محمد مرتضوی با 
بیان اینکه افزایش تسهیلات مسکن به زوجین با  پیشنهاد بانک مرکزی توسط شورای 
پول و اعتبار مصوب شــد گفت: وام های طویل مدت موثر  نیســتند چراکه با توجه به 
مشکلات تورمی و بازه ۱۵ ســال دوره انتظار و نیز بازگشت سرمایه، تورم  چشمگیری 

خوهیم داشت و قطعا خرید ۱۵ سال آینده با امسال بسیار متفاوت است. 

تسهیلات یک میلیاردی ثمربخش نیست
رقم پیشنهادی وزارت راه و شهرسازی برای ارائه تسهیلات به ساکنان داخل شهر تهران 
و افرادی که در بافت فرســوده برای ســاخت اقدام می کنند،۴۵۰ میلیون تومان است. 
محمود محمودزاده معاون وزیر راه و شهرسازی با اشــاره به جزئیات جدید تسهیلات 
طرح نهضت ملی مسکن گفت: همچنین ۴۰۰ میلیون تومان برای شهرهای بالای یک 
میلیون جمعیت، ۳۵۰ میلیون تومان برای مراکز استان ها، ۳۰۰ میلیون تومان برای سایر 

شهرهای کشور و ۲۵۰ میلیون تومان برای مسکن روستایی در نظر گرفته شده است . 

اعلام سقف تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن 

تشویق شرکت های کوچک 
به حضور در نمایشگاه رویای خرید خانه

چینــی  نوسان:شــرکت   
بهداشــتی مروارید از ســال 
۱36۸ فعالیت خــود را با نام 
ظرفیت  بــا  مروارید  تجاری 
3۰۰۰ تن در سال در شهر یزد 
آغاز کرد و طی این ســال ها با 
بکارگیری نیروهای با تجربه و 
متخصص، توسعه منابع انسانی 
فنی  دانش  به  دستیابی  ماهر، 
تکنولوژی  بکارگیــری  روز، 
از  اســتفاده  پیشرفته،  های 
مواد اولیه مرغوب و سیســتم های به روز مدیریتی و کنترل جامع 
کیفیت TQM، شناسایی ارزش های مورد انتظار مشتریان، توجه 
بر حفظ محیط زیست و در نظر گرفتن کاهش مصرف آب در طراحی 
محصولات خود، موفق شد با تولید و عرضه محصولات متمایز از نظر 
طراحی، کیفیت و عملکرد، بازارهای خــود را در عرصه ملی و بین 
المللی توسعه دهد و ظرفیت تولید سالانه خود را طی سه دهه از 3 

هزار به ۱9 هزار تن افزایش دهد.
شــرکت چینی بهداشــتی مروارید یکی از مشــارکت کنندگان و حامیان 
بیست و چهارمین نمایشــگاه بین المللی جامع صنعت ساختمان اصفهان 
است. مدیر بازاریابی شرکت چینی بهداشــتی مروارید با توضیح بیشتر به 
"نوسان" گفت: این شرکت تولیدکننده انواع توالت، توالت فرنگی، روشویی، 
روکابینتی و ... است که تولیدات آن در کل کشــور عرضه می شود. به گفته 
حمیدرضا ترخانیان، محصولات تولیدی شرکت چینی بهداشتی مروارید با 
وجود تحریم ها و شیوع کرونا به نزدیک ۲۰ کشــور دنیا صادر می شود. وی 
درباره حضور این شرکت در این دوره از نمایشگاه ساختمان اصفهان، گفت: 
اگرچه چینی بهداشتی مروارید در دیگر نمایشــگاه های ساختمان کشور 
حضور داشته، اما امسال اولین دوره حضور این شرکت در نمایشگاه صنعت 

ساختمان اصفهان است. 
وی درباره هدف این شــرکت از مشارکت در نمایشــگاه ساختمان، توضیح 
داد: از اهداف حضور در نمایشگاه های ســاختمان اصفهان، تجدید بازدید 
با نمایندگان فروش و ســایر همکاران در ســطح شــهر که اقدام به فروش 
محصولات ما می کنند، همچنین به دنبال دریافت نقطه نظرات آنها درباره 
محصولات خود هستیم. وی گفت: از شرکت نمایشگاه های اصفهان انتظار 
داریم معرفی و اطلاع رســانی خوبی از برپایی این دوره از نمایشگاه داشته 
باشــد تا مصرف کنندگان و همکاران از برپایی این نمایشــگاه مطلع شوند، 
چراکه معتقدم بازدید بالا از نمایشگاه به ایجاد انگیزه و حضور مجدد شرکتها 

در دوره های بعدی نمایشگاه کمک خواهد کرد.

بازدید بالا از نمایشگاه
عامل ایجاد انگیزه

گزارش های میدانی حاکی از وضعیت رکود تورمی در بازار مسکن است؛

در شرایط اقتصاد و تورم فعلی، بازگشت سرمایه انبوه سازان در زمان کوتاهی محقق نمی شود

 نوســان:گروه صنعتی بهریزان از  سال 
۱۳۵۵ فعالیت خــود را در زمینه طراحی 
و تولیــد دســتگیره، قفل و یــراق آلات 
ســاختمان با تأســیس کارخانــه ای در 
شهرک صنعتی محمودآباد اصفهان آغاز 
کرد. بهریزان با هدف توســعه این صنعت 
بر اساس ارتقاء کیفیت و نوآوری طی ۴۵ 
سال گذشته تلاش خود را با به کارگیری 
تکنولــوژی روز دنیــا، کارگــران ماهر، 
مهندسان کارآزموده، رعایت کامل قوانین 
و مقررات محیط زیست، ایمنی و بهداشت 

حرفه ای و الزامــات قانونی به کار گرفت تا 
محصول مورد نیاز مشــتری با روش های 
مناسب، استفاده از منابع کار آمد و بهینه 
ســازی مصرف انرژی در بهترین کیفیت 
به بازار عرضه کند. همچنین به کارگیری 
آخرین تکنولوژی روز دنیا در تولید و انجام 
آزمایشات مستمر تخصصی یراق آلات در 
آزمایشگاه بهریزان ضامن منافع بلندمدت 

خریداران است.
شــرکت بهریزان با توجه به سابقه بالای 
فعالیــت خــود در بیســت و چهارمین 

نمایشــگاه بین المللــی جامــع صنعت 
ســاختمان اصفهان حضــور دارد. مدیر 
پیشبرد این شرکت در این باره به "نوسان" 
گفت: این شرکت در ســال برنامه ریزی 
های مدونی برای حضور در نمایشگاه های 

تخصصی ساختمان دارد.
صبا کریــم زاده افزود: اصفهــان و تهران 
جزو اصلی ترین نمایشگاه هایی است که 
بهریزان در آن حضــور دارد، همچنین با 
توجه به حضور عاملین فروش این شرکت، 
هر ساله در نمایشــگاه های تبریز، مشهد 

و یزد نیز شــرکت می کنیم. وی با اشاره 
وضعیت مطلوب ســایت جدید نمایشگاه 
بین المللــی اصفهان، گفت: بــا توجه به 
حضور این شــرکت در نمایشــگاه های 
مختلف کشور، نمایشــگاه اصفهانی جزو 
بهترین برگزارکنندگان نمایشگاهی کشور 
است. وی افزود: با توجه به اینکه همچنان 
در پاندمی کرونا قرار داریم اگر این دســته 
از نمایشگاه ها به صورت تخصصی برگزار 
شــود، به طور قطع بر افزایــش کیفیت 

نمایشگاه ها تاثیرگذار خواهد بود.

مدیر پیشبرد شرکت بهریزان مطرح کرد:

نمایشگاه ها تخصصی برگزار شوند

اقتصادی در  مانند سایر بخش های  این بخش هم  بازارمسکن نشان می دهد که  بر  شواهد حاکم 
وضعیت رکود تورمی قرار دارد. به عقیده برخی کارشناسان و حتی می توان گفت رکود کامل در 
حوزه ساخت وساز حاکم شده است. علت آن نیز بیشتر به عدم اطمینان یا نااطمینانی اقتصادی برمی گردد. به گفته 
رئیس اتحادیه مشاوران املاک اصفهان، زمانی که قیمت ها در بازارهای مختلف روز به روز افزایشی است مردم برای 
جلوگیری از کاهش ارزش پول شان، سرمایه خود را به یکی از بازارها وارد می کنند که یکی از آنها، مسکن است. رسول 
جهانگیری می گوید: نااطمینانی از شرایط اقتصادی باعث شده تا بسیاری از افرادی که توانایی مالی دارند دچار تردید 
باشند در این شرایط ممکن است دارایی نقد را به دارایی همچون مسکن که نقدشونگی آن آسان نیست، ترجیح دهند.

هفته نامه نوسان
گروه شهری

مدیر بازاریابی شرکت چینی بهداشتی مروارید عنوان کرد:

 نوسان: فروشگاه اینترنتی برج 
مارکت با سابقه ای هفت ساله 
در زمینه فــروش محصولات 
شیرآلات،  همچون  ساختمانی 
لوازم آشــپرخانه، چینی آلات 
اتصالات،  و  لوله  بهداشــتی، 
تجهیزات بهداشتی، شیرآلات 
صنعتی و ســاختمانی، قطعات 
یدکی و ... با برندهای شرکتهای 

مختلف فعالیت می کند.
مدیرعامل شــرکت برج مارکت که 
در بیست و چهارمین نمایشگاه بین المللی جامع صنعت ساختمان اصفهان 
حضور دارند، به "نوســان" گفت: برج مارکت به عنوان فروشــگاه اینترنتی  
فعالیت دارد و نمایندگی برخی برندهای لوازم ساختمانی در استان اصفهان 
همچون استیل البرز، شــیرآلات نخجوان، کیز ایران، سنی پلاستیک و ... را 
دارد.  رضا زینیلی افزود: فروش برج مارکت تنها محدود به اســتان نیست و 
بخشی از کار این شــرکت تولید و  فروش به سراسر کشور است. وی با اشاره 
به هدف خود در این دوره از نمایشــگاه ســاختمان، اظهــار کرد: طی چند 
سال اخیر هر سال به عنوان اسپانســر و حامی نماشگاه صنعت ساختمان با 
برندهای مختلف حضور پیدا کرده ایم؛ به عنوان مثال ســال گذشته با برند 
شیرآلات فیروزه، یک ســال با محصولات درخشان و امســال با برند سنی 

پلاستیک در این دوره از نمایشگاه حضور پیدا کرده ایم.
مدیرعامل شرکت برج مارکت تاکید کرد: طی چند سال گذشته در مجموع 
برای معرفی برندها و کالاهای مختلف در نمایشــگاه ساختمان اصفهان به 
عنوان اسپانسر حضور پیدا کردیم. وی با اشاره به اینکه حضور در نمایشگاه 
موجب تعامل فروشــگاه های مختلــف در حوزه محصولات ســاختمانی و 
همچنین معرفی برندهای جدیدی که وارد سبد کالاهای این شرکت شده، 
می شود، گفت: در این نمایشــگاه همواره با برندهای مختلف و رقبای خود 
مشــورت می کنیم و محصولات جدید تولید شــده را معرفی خواهیم کرد. 
زینلی تاکید کرد: با توجه به اینکه در زمان کاری فرصت معرفی محصولات 
وجود ندارد، شــرکت در نمایشــگاه با وجود هزینه بالایی که دارد شــاید 
فضای بهتری را مهیا کند تا دیداری با مشــتریان خود داشــته باشیم و در 
بحث کار و تجارت نیز از نقطه نظر دیگر رقبا اســتفاده و از پیشنهادات آنها 
بهره مند شویم. وی همچنین از دولت خواست با توجه به وضعیت اقتصادی 
نامناسب کشور از شرکت هایی که در نمایشگاه ها حضور می یابند، حمایت 
کند و افزود: پیش از حضور در نمایشــگاه امسال وعده تخصیص تسهیلاتی 
بلاعوضی به مشارکت کنندگان داده شــده بود، اما متاسفانه در عمل آنقدر 
شرایط دریافت این تســهیلات سخت و نشــدنی بود تا جایی که فضا برای 

دریافت این کمک مهیا نشد. 

تخصیص تسهیلات
به مشارکت کنندگان در نمایشگاه

مدیرعامل شرکت برج مارکت مطرح کرد:
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مرکز  در  که  اجتماعی  مسئولیت  و  عمومی  روابط  جشنواره  دوره  نخستین  در 
همایش های صدا و سیما برگزار شد، شرکت فولاد مبارکه موفق به دریافت نشان 
عالی مسئولیت اجتماعی شد. به گزارش نوسان و به نقل از روابط عمومی شرکت 
فولادمبارکه، تامین رایگان بیش از ۲۳ هزار تن اکسیژن مراکز درمانگر کرونا در کشور 
توسط فولاد مبارکه، یکی از مهم ترین مسئولیت های اجتماعی این شرکت از ابتدای 

شیوع ویروس کرونا تاکنون بوده است.

سفیر جمهوری فدرال نیجریه گفت: امیدوارم با برقراری ارتباط با سفیر ایران در کشور نیجریه 
بتوانیم همکاری های دوجانبه درزمینه صنعت فولاد میان این دو کشور را گسترش دهیم. 
یاکوبوسنتوراکی سلیمان اظهار کرد: فولاد مبارکه یکی از بزرگ ترین فولادسازان خاورمیانه و 
شمال آفریقاست. وی هدف از این بازدید را بررسی راه های همکاری های تجاری و اقتصادی 
میان ایران و نیجریه دانست و افزود: چندمحصولی بودن فولاد مبارکه یکی از ویژگی هایی است 

که این شرکت را از دیگر فولادسازان جهان متمایز می کند.

ابراز امیدواری برای همکاری  دوجانبه اهدای نشان عالی مسئولیت اجتماعی به فولاد مبارکه
 گزارش

 نوسان :نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه اصفهان با تأکید بر 
ضرورت توجه مدیران به اهــداف کلان گفت: صنایع می توانند خود 
تولیدکننده برق مورد نیاز خود و یا حتی مازاد باشند و باید برای این 

موضوع برنامه ریزی شود. 
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه، با تأکید بر ضرورت توجه مدیران به 
اهداف کلان اظهار کرد: توصیه من به تیم مدیریتی فولاد مبارکه این است که در 
اتخاذ تصمیمات خود از نظرات کارشناسی همه افراد بهره ببرند و از تجارب و دانش 
افراد مختلف استفاده شــود. امام جمعه اصفهان با بیان این که صنایع می توانند 
خود تولیدکننده برق مورد نیاز خود و یا حتی مازاد باشند و باید برای این موضوع 
برنامه ریزی شود، اذعان داشت: پیش بینی برای تأمین برق مورد نیاز صنعت فولاد و 
ذوب آهن و محل استقرار این دو صنعت باید از مدت ها قبل صورت می گرفته است تا 

در خصوص انرژی چالش ایجاد نشود.
محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه نیز در این دیدار با تأکید بر 
ضرورت توجه به نگاه کلان و توسعه محور در فولاد مبارکه، از امام جمعه اصفهان 
خواســت تا چنین نگاه هایی در مدیریت کلان مورد حمایت قرار گیرد تا مدیران 
بتوانند با آزادی عمل بیشتری بر مسائل اصلی و مأموریت های خود تمرکز داشته 
باشند و حواشی مختلف مانع پیشبرد اهداف کلان نگردد؛ شرکت فولاد مبارکه 
نه تنها پاسخگوی سهامداران خود می باشد، بلکه به سایر ذینفعان خود که همان 
کارکنان، مردم منطقه، استان و کشور هستند نیز خود را پاسخگو می داند و این 
پاسخگویی را در چارچوب عمل به مسئولیت های اجتماعی خود می داند چراکه 
معتقدیم عمل به مسئولیت های اجتماعی فراتر از مساعدت های مالی و خدماتی 
به مراکز مختلف است. وی از احداث نیروگاه ۱۵۰۰ مگاواتی برق در اصفهان از سوی 
این شرکت خبر داد و تصریح کرد: با توجه به ظرفیت های منطقه ای دسترسی به 

۵۰۰ مگاوات برق از مقدار فوق به صورت خورشیدی در دست بررسی است.

صنایع برای تولید برق 
برنامه ریزی کنند

نماینده ولی فقیه در استان اصفهان:

اگر بخواهیم یک تعریف بســیار 
مختصری از مسئولیت اجتماعی 
یا CSR ارائه دهیم، باید بگوییم: 
شرکتی  اجتماعی  مســئولیت 
مجموعه وظایف و تعهداتی است 
که شــرکت باید در جهت حفظ، 
مراقبت و کمک به جامعه ای که در 

آن فعالیت می کند، انجام دهد.
مسئولیت اجتماعی شرکت ها در پیوند 
با مســئولیت شــرکت در برابر جامعه، 
انسان ها و محیطی اســت که شرکت 
در آن فعالیت می کند و این مسئولیت 
از جســتارهای اقتصادی و مالی فراتر 
می رود. مسئولیت اجتماعی شرکت در 
تعریفی روشن تر این گونه تعریف شده 
است: فعالیت هایی است که پیش برنده 
ســود و منفعت اجتماعی بوده و فراتر از 
منافع سازمان و آن چیزی است که قانون 
بایســته می دارد.در کل اگرچه تعاریف 
متنوعی درباره مسئولیت اجتماعی ارائه 
می شــود، اما این موضوع که شرکت در 
کنار سودآوری، مسئولیت ها و تعهدات 
اجتماعی نیز دارد، به شکل گسترده ای 
پذیرفته شده است. شرکت فولاد مبارکه 
در دوره های مختلف همواره خود را ملزم 
به رعایت مسئولیت های اجتماعی و گام 
برداشتن در این مسیر دانسته است. یکی 
از بخش های مهمی که این کارخانه بزرگ 
از ابتدا وارد آن شده و در سال های اخیر 
فعالیت های مربوط به آن شدت نیز گرفته 
است، ایفای مسئولیت های اجتماعی در 
حوزه های عمرانی، فرهنگی، اجتماعی 
و ورزشی اســت. فولاد مبارکه در طول 
سال های گذشــته نقش آفرینی در این 
راســتا را جزئی از وظایــف اصلی خود 

می داند و نه یک بحث جانبی و فرعی.
آزادی ۱۲۰۰ زندانــی مالی در یک دهه 
اخیــر، فراهم آوردن شــرایط تحصیل 
برای دانش آمــوزان بی بضاعت، کمک 
به تکمیــل مصلی، کمــک به تکمیل 
طرح های عمرانی در شهرهای مبارکه، 
مجلسی و...، تکمیل ورزشگاه نقش جهان 
و تأمین رایگان ۲۳ هزار تن اکســیژن 
بیمارستان های درگیر کرونا بخشی از 
این اقدامات در ســال های اخیر دلیلی 
بر این مدعا هســتند که فولاد مبارکه 
قدم برداشــتن در حوزه مسئولیت های 
اجتماعی را بســیار جدی دنبال کرده 
است. اقداماتی که منجر به دریافت نشان 
عالی مسئولیت های اجتماعی و نشان 
سفیر و مروج مسئولیت های اجتماعی در 
جشنواره روابط عمومی و مسئولیت های 

اجتماعی شد.
همین رویکرد شرکت فولاد مبارکه و نگاه 
جدی به حوزه مسئولیت های اجتماعی 
باعث بیشــتر شــدن درخواست های 
مجموعه های مختلف حقیقی و حقوقی از 
فولاد مبارکه شده است؛ مسئله ای که هم 
نشان از تأثیر فعالیت فولاد مبارکه در این 
حوزه دارد و هم نشان می دهد به  دقت نظر 
و برنامه ریزی دقیق تری بــرای ادامه راه 
نیاز است.با تغییر مدیریت کلان فولاد 
مبارکه، تأکید همچنان بر ادامه حرکت 
در این مسیر و البته هدفمند کردن آن 
اســت و هدفمند کردن اقدامات فولاد 
مبارکه در حوزه توسعه و تکامل منطقه ای 
و مشارکت در توســعه متوازن منطقه 
پیرامون این شرکت  دو رویکرد در دوران 
جدید مدیریتی فولاد مبارکه خواهد بود. 
بر همین مبنا امید و همت مجموعه فولاد 
مبارکه بر آن است تا اقدامات انجام شده 
در زمینه مسئولیت های اجتماعی را در 
حوزه های عمرانی، ورزشی، فرهنگی و 
اجتماعی با این نگاه، هدفمندتر و مؤثرتر 

از گذشته ادامه دهد.

محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه با اشــاره به دســتاوردهای مهم این 
شرکت اظهارکرد: آخرین رکورد تولید ماهیانه 
شــرکت فولاد مبارکه در فروردین ماه سال 
جاری بود که از مرز 7۰۰ هزار تن گذشــت. 
وی افزود: بــا برنامه ریزی های صورت گرفته 
علی رغم این که ماه های نیمه دوم ســال ۳۰ 
روزه هستند و یک روز کمتر از ماه های نیمه 
اول ســال دارند، در مهرماه امسال با افتخار 
توانستیم رکورد تولید را به بیش از 7۱۲ هزار 
تن در ماه برسانیم. مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه خاطرنشــان کــرد: محدودیت های 
انرژی در زمســتان نیز پیش بینی می شوند 
اما تلاشگران شرکت فولاد مبارکه تمام توان 
خود را برای رســیدن به برنامه تولید به کار 
گرفته تا بتوانند حداکثر تولید را برای تامین نیاز 
صنایع پایین دست، تنظیم بازار و جلوگیری از 
محدودیت در دیگر واحدهای صنعتی داشته 
باشند. وی با اشــاره به تعدد رکوردزنی ها در 
مهرماه ســال جاری اذعان داشت: علی رغم 
وجود محدودیت های انرژی در سال جاری، 
تلاشگران گروه فولاد مبارکه علاوه بر تولید 
گریدهای جدیدی از محصولات توانستند با 
تکیه بر خودباروی، رکــورد روزانه ۱۴7 ذوب 
را در ۵ مهرماه و رکورد روزانــه ۱۵۰ ذوب را 
در ۲9 مهرماه به صــورت پیاپی ثبت کرده و 
در همین ایام محصول جدید APIX7۰ که 
مخصوص خطوط انتقال نفت و گاز است را در 
مجتمع فولاد سبای فولاد مبارکه تولید کنند 
که این رکوردهــا گامی بلند در جهت تحقق 
شعار جهش تولید و شعار تولید، پشتیبانی ها 

و مانع زدایی ها به شمار می رود.

مانع زدایی دولت برای 
تحقق طرح های توسعه

صنعت فولاد به  عنوان صنعتی مادر و ارز آفرین 
نقش مهمی در توسعه اقتصادی و صنعتی و 
همچنین ارزآوری ایفــا می کند، اما اگر قصد 
تکمیل چرخه رونق اقتصــادی و همچنین 
رشد اشتغال زایی را داشــته باشیم، چاره کار 
در توجه به صنایع پایین  دستی است. توجه 
به صنایع پایین دستی از جمله مواردی است 
که دولت سیزدهم و وزارت صمت به آن توجه 
ویــژه دارد. ویژگی مهم ایــن طرح ها، امکان 
سنجی درست آن هاست و اهداف مختلفی 
همچون توسعه متوازن و پایدار صنعت فولاد، 
رفع نیاز صنایع داخلی، ایجــاد ارزش افزوده 
بیشــتر در زنجیره تولید محصولات، ایجاد 
رونق در صنایع پایین  دستی، کاهش وابستگی 
به واردات و ایجاد اشتغال را تحقق می بخشد. 
بدین ترتیب بخشی از محصولات کم ارزش 
صادراتی به محصولاتی با ارزش موردنیاز بازار 
داخلی تبدیل شده و از واردات آن ها و خروج 
ارز از کشور جلوگیری خواهد شد. آنچه بدیهی 
است ذکر این نکته اســت که یقینا تکمیل 
زنجیره تولید از بالاتریــن نقطه تا محصول 
نهایی می تواند براساس سیاست های اقتصاد 
مقاومتی برای ایران مفید باشــد به خصوص 
صنایعی مثل فولادســازی که به جای خام 
فروشی محصولات صنعت فولاد باید با تأمین 
نیاز صنایع پایین دستی ارزش افزوده بالاتری 

برای اقتصاد کشورمان مهیا شود.
تأمین مــواد اولیه بــرای لــوازم خانگی که 
ممنوعیت واردات بر آن حاکم شده است، باید 
مورد توجه قرار گیرد تا بتــوان بازار را کنترل 

کرده و با تولید محصولات داخلی، نیاز کشور را 
تأمین شود.  پس کشور در ابتدا باید ورق مورد 
نیاز این صنایع که فولاد مبارکه تولید می کند 
را در اختیار داشته باشــد. لازم به ذکر است 
علی نبوی، رییس هیئت مدیره شرکت فولاد 
مبارکه نیز تاکید کرده است: دو طرح توسعه ای 
نیز برای فولاد مبارکه وجود دارد که امیدواریم 
خروجی آن ها هرچه زودتر به بازار عرضه شود. 
بی تردید همراهی و مانع زدایی دولت و وزارت 
صمت در تحقق طرح های توســعه شرکت 
فولاد مبارکه پیش نیازی ضروری برای تامین 
محصولات فولادی صنایع پایین دست است. 

رکورد بی نظیر
در صنعت فولاد

مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم 
شــرکت فولاد مبارکه از شکســتن رکورد 
ذوب ریزی روزانه در واحد فولادســازی فولاد 
مبارکه برای چندمین بار پیاپی در سال جاری 
خبر داد و گفت: این رکورد بــار دیگر با ۱۵۰ 
ذوب ریزی روزانه در ناحیه فولادسازی شکسته 
شد. غلامرضا سلیمی مدیر ناحیه فولادسازی 
و ریخته گری مداوم شــرکت فولاد مبارکه با 
بیان این که برای چندمیــن بار پیاپی رکورد 
ذوب ریزی روزانه در واحد فولادســازی فولاد 
مبارکه شکسته شد، اظهار کرد: در نخستین 
روز فروردین ماه امســال رکورد ۱۴۰ ذوب، 
ششــمین روز فروردین، ۱۴۱ ذوب، در ۳۱ 
فروردین، ۱۴۴ ذوب، در ۳۱ شهریورماه ۱۴6 
ذوب، در ۵ مهــر ۱۴7 ذوب و در ۲9 مهرماه 
۱۴۰۰ موفق شدیم رکورد ۱۵۰ ذوب روزانه 
را در ناحیه فولادســازی و ریخته گری مداوم 

شرکت فولاد مبارکه به ثبت برسانیم.وی در 
ادامه افزود: وقتی در مورد رکوردشکنی تولید 
و ۱۵۰ ذوب روزانه صحبت می کنیم، یک دنیا 
حرف پشت این اعداد و کلمات است چراکه 
برای دستیابی به این رکورد، همه قسمت های 
شرکت فولاد مبارکه در حال حمایت از واحد 
فولادســازی هســتند تا این افتخارات رقم 
بخورد؛ نقش مواد اولیه بــا تلاش واحدهای 
خرید و آهن سازی، واحدهای پشتیبانی مانند 
حمل و نقل، انرژی و سیالات، مدیریت های 
مختلف، واحد کنترل کیفی، پرســنل واحد 
فولادسازی و بســیاری دیگر از همکاران در 

چنین رکوردهایی بسیار پررنگ است.
مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم 
شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: کارکنان 
فولاد مبارکه در زمینه این رکودشکنی فعل 
خواســتن را صرف کردند و بنده شاهد این 
موضوع هســتم که در روزهای رکوردشکنی 
در کارگاه همه در حــال دویدن و تلاش برای 
رسیدن به هدف مشخص و مشترک هستند 
چراکه اولاً به خودباوری رســیده اند و دوماً در 
برنامه ریزی ها ابتکاراتی را به خرج داده اند تا به 
زودی شاهد رکوردهایی فراتر از رکورد موجود 
در حوزه تولیــد باشــیم. وی در ادامه اذعان 
داشت: با برنامه ریزی های صورت گرفته روز به 
روز در حال بهبود رکوردهای تولید هستیم اما 
هیچ گاه رعایت مسائل ایمنی را فدای سرعت 
و افزایش تولید نخواهیم کرد چراکه صنعت 
فولادسازی یک صنعت سرمایه انسانی محور 
بوده و سلامت منابع انسانی برای ما خیلی مهم 
است. سلیمی تصریح کرد: با برنامه ریزی های 
صورت گرفته ایــن اتفاق با همــت، انگیزه و 
دغدغه مندی کارکنان صورت گرفت و افتخار 
این را داریم که اعلام کنیم هم در رکوردهای 
قبلی و هم در رکورد ۲9 مهر هیچ حادثه ای در 
روند تولید نداشتیم و این رکودشکنی نشان 
از هماهنگی و دقت سرمایه های انسانی دارد 
چراکه این مقدار از تولیــد تنها با جابه جایی 
حدود هــزار و ۵۰۰ پاتیــل ذوب روزانه قابل 
تحقق است. وی ابرازداشت: زمینه سازی های 
مورد نیاز برای تحقق این رکورد از سال های 
گذشــته اتفاق افتــاده و توســعه، آموزش 
نیروی انسانی و بســیاری از موارد دیگر جزو 
این زمینه سازی ها بوده اســت؛ علاوه بر این، 
تعمیرات نیز نقش به سزایی در افزایش میزان 
تولید روزانه داشته است؛ برنامه ریزی و اجرای 
تعمیرات، تعمیرات نسوز و… از جمله عوامل 
موفقیت ما بوده که به کمک واحد تعمیرات و 
با حمایت های تعمیرگاه مرکزی شرکت فولاد 

مبارکه میسر شده است. 
مدیــر ناحیــه فولادســازی و ریخته گری 
مداوم شــرکت فــولاد مبارکه اضافــه کرد: 
محدودیت های تولید مانند محدودیت های 
انرژی در تابستان برای ما بسیار ناگوار بود ولی 
این محدودیت ها را به فرصت تبدیل کردیم 
و تعمیرات ســالانه خود را در این زمان انجام 
دادیم، به همین خاطر تجهیزات ما آماده به کار 
شده و توانستیم شاهد این رکورد در روزهای 

واپسین مهرماه باشیم.

رکوردشکنی از جنس تولید
رکوردهای اخیر فولادمبارکه نشان از تحقق شعار جهش تولید و شعار تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها دارد؛ یادداشت

رویکردهای جدید مسئولیت 
اجتماعی فولاد مبارکه

citizen

تامین نیاز داخلی به عنوان رسالت اصلی فولاد مبارکه همواره مورد توجه بوده و در آینده نیز خواهد بود

 نوسان : نشســت مدیرعامل و معاونین 
شــرکت ایران خودرو با رئیس هیأت مدیره 
و مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه با هدف 
برنامه ریزی برای انجام اقدامات مشــترک 

میان این دو صنعت بزرگ برگزار گردید.
محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه در ابتدای این نشســت اظهار کرد: 
فولاد مبارکه همواره تأمین تقاضای داخل و 
حتی توسعه صادرات را وظیفه خود دانسته 
و تلاش می کند تا به بهترین شکل انتظارات 
بازار و صنایع پایین دستی را برآورده کند، به 

طوری که در حال حاضر بیش از 9۰ درصد 
نیاز شــرکت ایران خودرو بــه محصولات 
فولادی توسط شرکت فولاد مبارکه تأمین 
می شــود و در عین حــال، ارتقای کیفیت 
محصولات، جزو اولویت ها و استراتژی های 
توسعه ای شرکت فولاد مبارکه می باشد که 
البته علی رغم افزایش استانداردهای کیفی 
خودروسازی در ســال های گذشته، ما نیز 
به عنوان تأمین کننده مــواد اولیه صنعت 
خودروسازی، وظیفه خود می دانیم تا کیفیت 
محصولات را بالاتر ببریم و این مهم در دستور 

کار قرار گرفته و به ســرعت و قوت اجرایی 
خواهد شد. وی افزود: با توجه به برنامه وزیر 
محترم صمت بــرای افزایش ظرفیت تولید 
خودرو در کشور، شــرکت فولاد مبارکه در 
حال برنامه ریزی های لازم است تا هم از لحاظ 
کیفی و هم از لحاظ کمی در برنامه افزایش 
تولید خودرو در کشور سهیم باشد و به خوبی 
نقش آفرینی کند. فرشاد مقیمی، مدیرعامل 
شرکت ایران خودرو در این نشست با اشاره 
به اهمیت توســعه همکاری بیــن این دو 
شرکت بزرگ صنعتی و ملی اظهار داشت: 

امیدواریم با استقرار تیم جدید مدیریتی در 
شــرکت فولاد مبارکه، برخی از مشکلات 
مرتفع شده و ادامه همکاری ها با ایران خودرو 
به عنوان اصلی ترین مشــتری محصولات 
فــولاد مبارکه منجــر بــه هم افزایی های 
بیشتر باشــیم، البته بخشــی از حوزه مواد 
اولیه و تجهیزات الکترونیکی به محصولات 
خارجی وابسته است که می توان با همکاری 
و هم افزایی هوشــمند در زنجیره تأمین، در 
راستای منویات رهبر معظم انقلاب آن ها را 

داخلی سازی کنیم. 

در نشست مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه و مدیرعامل و معاونین شرکت ایران خودرو مطرح شد: 

گام های دو صنعت بزرگ برای پشتیبانی از تولید

صنعت فولادسازی در کشور هم اکنون به دوران بالندگی خود رسیده است و فولاد مبارکه به عنوان 
راهبر صنعت فولاد ایران، طرح های توسعه بسیاری را برای افزایش تولید در دست اجرا دارد. در 
کنار  آن رکوردشکنی پی در پی این شرکت طی ماه گذشته نشان از گام بلند این شرکت برای تحقق شعار جهش 
تولید و شعار تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها به شمار می رود. مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با اشاره  به عبور 
از مرز تولید وزنی ماهیانه، ۷۱۲ هزار تن فولاد و رکورد روزانه ۱5۰ ذوب، آن را موید ظهور خودبادوری و تکیه بر 

توان داخلی تولید در کشور ارزیابی می کند.

هفته نامه نوسان
گروه  صنعت

 نوسان :مدیرعامل و معاونین شرکت فولاد مبارکه با علی قاسم زاده 
شهردار اصفهان، محمد نورصالحی رئیس شــورای اسلامی شهر 

اصفهان و تنی چند از اعضای این شورا دیدار کردند.
دکتر محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در دیدار با شهردار و رئیس 
شورای اسلامی شهر اصفهان اظهار کرد: شــرکت فولاد مبارکه در راستای عمل به 
مسئولیت های اجتماعی خود می تواند فصل مشــترک های زیادی در حوزه های 
مختلف ورزشی، خدماتی و حتی حمل ونقل با شهرداری اصفهان داشته باشد؛ چراکه 
در منطقه و استان ذی نفعانی دارد که البته این شرکت به عنوان یک مجموعه صنعتی 

و اقتصادی باید در کنار انجام هر کاری نگاه اقتصادی و تخصصی داشته باشد.
وی با بیان اینکه در نوع مدیریت ها نباید اجازه دهیم نگاه های سیاسی به نگاه های کلان 
ملی چیره شوند، افزود: نباید به صورت جزیره ای و بخشی به موضوعات بنگریم، بلکه 
باید نگاه کلان داشته باشیم و در خصوص ارتباط با شهرداری اصفهان نیز پروژه های 
مشترکی از گذشته وجود داشته و ادامه همکاری ها نیز باید در سطح کلان صورت 
گیرد؛ برای فراهم کردن بســیاری از خدمات فرهنگی، تفریحی و ورزشی در شهر 
اصفهان می توانیم پروژه های مشترکی را با شهرداری اصفهان تعریف کنیم که البته 

نیازمند ارائه طرح های کارشناسی شده اقتصادی و منطقی خواهد بود.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با اشاره به اینکه نگاه مدیران باید از مسئولیت اجتماعی 
صرف به سمت نگاه مشارکت اقتصادی متضمن مسئولیت اجتماعی حرکت کند، 
خاطرنشــان کرد: در امور فرهنگی به این نتیجه رســیده ایم که کار فرهنگی فاقد 
جنبه های اقتصادی به هیچ عنوان موفق نخواهد نبود؛ به عنوان مثال، وقتی در همه 
کشورها به ورزش به عنوان یک صنعت نگاه می شــود، در این حوزه سرمایه گذاری 
صورت می گیرد. در حوزه فرهنگی و مسئولیت های اجتماعی نیز باید پروژه ها را با 
مبانی اقتصادی تعریف کنیم.وی با بیان اینکه بخش قابل توجهی از کارکنان شرکت در 
شهر اصفهان ساکن هستند و خدمات زیادی از شهر دریافت می کنند، اذعان داشت: با 
تعریف پروژه های مشترک کوتاه مدت و بلندمدت می توان خدمات فرهنگی و تفریحی 
و ورزشی به شــهروندان و کارکنان فولاد مبارکه ارائه داد و شرکت فولاد مبارکه نیز 

آمادگی همکاری با مجموعه شهرداری را دارد.
علی قاسم زاده شهردار اصفهان در این دیدار با بیان اینکه مبدأ هر تحولی جهان بینی، 
فهم و درک صحیح از مسائل اســت، اظهار کرد: نوع نگاه من با مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه بسیار شبیه به هم است. نوع نگاه به جذب سرمایه گذار، نگاه فرااستانی 
و فراملی است؛ با اتفاقاتی که در کشور و استان افتاده و مقدماتی که فراهم آمده است، 
دیگر بهانه ای برای کار نکردن وجود نــدارد. باید از منیت ها عبور کنیم و با یک نگاه 
بلند، افزایش سرمایه اجتماعی و اقتصادی، نظام را دنبال نماییم و به سمت اتفاقات 
و تحولات خوب حرکت کنیم.وی افزود: نکات و ســرفصل های بسیار خوبی که در 
این جلسه مطرح شد می تواند دستمایه اولیه برای کارگروه مشترک همکاری میان 
شهرداری و شرکت فولاد مبارکه باشد تا از این همگرایی اتفاقات بسیار خوبی برای 
شهر و استان رقم بخورد؛ اصفهان همواره در بسیاری از مسائل الگو بوده است. امیدوارم 
در همدلی و همگرایی نیز بتوانیم الگوی خوبی به کشور معرفی کنیم؛ زمانی که بحث 
منافع ملی و پاسداشت نظام در میان باشد، مرزهای صنعت، اقتصاد و فرهنگ مرزهای 

قابل تعریفی نیست و همه این ها ارزشی است که باید از آن دفاع کرد.
شهردار اصفهان خاطرنشان کرد: یک حقیقت واحد به نام نظام وجود دارد که باید 
همگی تلاش کنیم تا این نظام روزبه روز قوی تر، بهتر و موفق تر عمل کند و مردمی 
که به دلیل شرایط این چند سال اخیر نگران شده اند، نگرانی آن ها به دست مسئولان 

مؤمن برطرف شود.

پیشنهاد تشکیل کارگروه مشترك 
فولاد مبارکه و شهرداری اصفهان

در دیدار مدیرعامل فولاد مبارکه با شهردار اصفهان مطرح شد:
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ساختمان سـازي بـه دلیل اهمیتـي که در تامیـن یکـي از نیازهاي 
اساسـي انسـان یعنـي سـرپناه و تاثیـري که بـر اقتصاد کشـور به 
جهـت سـرمایه گذاري و سـودآوري و اشـتغال دارد همـواره مـورد 
توجه مردم و مسـوولان بوده اسـت. رسـانه هاي متعددي در کشـور 
به طـور روزانـه به ارایه و انتشـار اخبـار و گزارش از جنبـه اقتصادي 
سـاختمان و مسـکن مي پردازنـد، اما »سـاختمان« به عنـوان یکي 
از مهم تریـن و پرکاربردتریـن ابزارهـا و کالاهـاي زندگـي بشـر و 
برسـازنده محیـط زندگي او از جنبـه کیفي، کمتـر در گفت وگوهاي 

عمومـي جامعه مطرح اسـت. 
بایدساختمان سـازي بـه لحـاظ »مهندسـي« شـامل مراحـل مختلفـي از 
طراحـي، اجـرا، نظـارت و تعمیـر و نگهـداري اسـت. شـرایطي بر هـر یک از 
این مراحل حاکم اسـت که »کیفیت خدمات مهندسـي« را شـکل مي دهد. 
»کیفیـت خدمـات مهندسـي« در کنـار عوامل دیگـر و مسـائل پیراموني و 
فراسـاختي درنهایـت »کیفیـت سـاختمان ها« را شـامل مي شـود. کیفیـت 
تهیـه کدهـا و آیین هـاي مهندسـي توسـط مرجـع تدویـن مقـررات ملـي 
سـاختمان، کیفیـت احراز صلاحیت و ارتقاي پایه مهندسـان توسـط وزارت 
راه و شهرسـازي، کیفیـت کنترل خدمات مهندسـي توسـط سـازمان نظام 
مهندسـي، کیفیت مصالح و کالاهاي مصرفي در کشـور، مهارت و صلاحیت 
کارگـران و پیمانکاران سـاختماني، نحوه عمل و انجـام وظایف مرجع صدور 
پروانـه و کنتـرل و نظـارت بـر اجـراي سـاختمان )شـهرداري( و در نهایـت 
کیفیـت نظـارت ناظر عالیه بر این فرآینـد )وزارت راه و شهرسـازي( از جمله 
عوامل درون سـاختاري و مواردي چون کیفیت دانش مهندسـي در کشـور و 
نحـوه بهره گیري از این دانـش در صنعت، محتواي فرهنگي جامعه، ظرفیت 
اقتصـادي عمـوم مـردم، کیفیـت قوانیـن و مقررات، سـویه فکـري و توانایي 

حاکمیـت و... مسـائل فراسـاختاري ایـن حوزه را تشـکیل مي دهند.
پروژه هـاي عمرانـي و سـاختماني در حالت کلـي داراي مراحـل ایده پردازي، 
طراحـي، اجـرا، نظـارت، مراقبـت و نگهـداري و درنهایـت اسـقاط هسـتند. 
پروژه هـاي مهندسـي داراي وجـوه مختلفي اسـت که اصلي تریـن آنها وجوه 
اجتماعـي، فرهنگـي، فنـي، اجرایـي و اقتصادي اسـت. اینکه »چه پـروژه اي 
را بـراي کـه و کجـا مي سـازیم؟«، »چگونه مي سـازیم؟« و »سـاخت آن چه 
هزینـه اي خواهـد داشـت؟«، سـوالات و پرسـش هاي اصلـي و اساسـي هـر 
پـروژه اسـت. »پـروژه را بـراي که و کجا مي سـازیم؟« در مرحلـه ایده پردازي 
بیشـتر نمـود پیـدا مي کند و مسـائل فنـي، اجرایـي و اقتصـادي در مراحل 
طراحي تا اسـقاط سـاختمان. در کشـور ما امروز چندان به سـوالات اساسي 
ایده پـردازي توجـه نمي شـود. یـک دلیـل اینکه به سـوالات اساسـي مرحله 
ایده پـردازي توجـه نمي شـود مي توانـد این باشـد که مهندسـان پاسـخ این 
سـوالات را از پیـش مي داننـد و پاسـخ آنهـا در لایه هـاي مختلـف قوانیـن و 
مقـررات سـاختماني آمده اسـت. ایـن دلیل مي توانـد در ابتداي امر درسـت 
باشـد، البتـه اگـر در زمـان تدویـن قوانین و مقـررات توسـط تهیه کنندگان 
ضوابـط به آنها پرداخته شـده باشـد و اینکه به طـور مداوم قوانیـن و مقررات 
بـا توجـه به شـرایط فرهنگي و اجتماعـي بـه روز جامعه مـورد بازبیني قرار 
گیـرد. امـا شـواهدي وجـود دارد مبتنـي بر تجربیـات روزانه و زیسـت ما در 
شـهرهاي مختلف کشـور که دلیـل فرضي مطرح شـده را مردود مي سـازد. 
»ناخشـنودي و نارضایتـي« بسـیاري از مـا از زندگـي درون شـهرها. شـامل 
مـواردي در شهرسـازي و ساختمان سـازي کـه موجب عدم تامین آسـایش 
و رضایـت شـهروندان و سـاکنان اسـت. سـازه هایي کـه مرتبـط بـا اقلیـم و 
خصوصیات هر منطقه و مردم آن سـاخته نمي شـوند، ابزار و امکاني اجباري 
هسـتند به منظـور پنـاه از مخاطرات طبیعـي. البته نه همه مخاطـرات، که 
بسـیاري از سـاخت و سـازهاي امروز کشـور تنها در برابر مخاطراتي خفیف 
چـون سـرما، گرمـا و نـزولات جـوي ایمنـي ایجـاد مي کننـد و مقاومتي در 
برابـر مخاطـرات بحراني تـر چـون سـیل و زلزله هـاي شـدید از خود نشـان 

نمي دهند.
در سـاخت و سـازهاي شـهري مـا پرسـش »چگونـه و بـا چـه هزینـه اي 
مي سـازیم؟« نیز چندان مورد توجه و پاسـخ نیسـت. البته در کشـور کدها و 
آیین نامه هـاي فني متعـددي وجود دارد کـه ضوابط حاکم بـر طراحي، اجرا 
و نظـارت و »چگونگـي سـاخت« را تعییـن مي کنـد اما هنـگام بهره گیري و 
کاربـرد ایـن ضوابـط در مراحـل مذکور مسـائل و مشـکلات بسـیاري وجود 
دارد کـه ماحصـل کار را منطبق با ضوابط نمي کند. سـوال بـا »چه هزینه اي 
مي سـازیم؟« بسـیار جاي توجـه و بحـث دارد. هزینه سـاخت یک مترمربع 
سـاختمان براسـاس آیین نامه هـا و اجـراي درسـت ضوابط در کشـور چقدر 
اسـت؟ این هزینه چه نسـبتي با سـایر شـاخصه هاي اقتصادي دارد؟ هزینه 
اولیـه بـراي سـاخت، چـه نسـبتي از کل هزینه ها در تمـام دوران سـاخت و 
بهره برداري تا اسـقاط پروژه اسـت؟ عمر مفید سـاخت و سـازهاي شهري در 
کشـور براسـاس ارزیابي هاي درسـت و علمي چقدر اسـت؟ سرشـکن هزینه 

سـاخت براي عمـر مفید پـروژه چه میزان اسـت؟ 
اینهـا سـوالات و مسـائلي اسـت که تا بـه حال به آنها توجه نشـده یا پاسـخ 

علمي و درسـتي براي آنها ارایه نشـده اسـت. 
روزمرّگـي سـاخت و سـازهاي کشـور بـراي فعـالان آن در هـر گروهـي از 
مالـکان و مهندسـان و مراجـع مسـوول، بیشینه سـازي بهره مـادي و منافع 
آنـي از ایـن عرصه اسـت. پاسـخ به این سـوالات البته مـورد انتظـار از مراکز 
علمـي و پژوهشـي اسـت و سـپس وظیفـه رسـانه ها و مطبوعات اسـت که 
موجبـات آگاهي سـازي عمومـي را فراهـم کننـد. هر چقدر توجـه محققان 
و دسـت اندرکاران سـاخت و سـاز به مسـائل کلان این صنعت بیشـتر باشد 
و بـراي سـوالات اساسـي ایـن حـوزه در پي پاسـخ مناسـب برآیند، مسـائل 

جزیي تـر، آسـان تر و سـریع تر بـه نتیجـه مي رسـند.

تنظیــم برنامــه ای بلندمدت و 
ســاخت آینده ای روشــن برای 
اصفهان، بخشی از وظایف جدی 
مدیران شهری به حساب می آید. 
با آغاز سال چهارم برنامه پنجم 
توسعه شهر اصفهان، شهرداری 
اصفهان فرایند تدوین برنامه ششم توسعه اصفهان تحت 

عنوان برنامه راهبردی »اصفهان ۱۴۰۵« را آغاز کرد.
در فرآیند تدوین برنامه، توجه به مفاهیم شهر هوشمند مد 

نظر قرار داده شده است. 
همانطور که می دانید در شــهر هوشمند، انرژی هوشمند 
است، اقتصاد هوشــمند شده است، سیســتم ترافیک و 

حمل ونقل هم هوشمند است. 
در این شهر حتی محیط  زیست هم هوشمند می شود تا در 

نهایت حکمروایی هوشمند در شهر ایجاد شود. 
شــهرداری اصفهان رویکرد کلی خود را در برنامه ۵ ساله 
پیش رو در قالب سه هدف کلان )۱( کاهش آلودگی های 
محیطی با تمرکــز بر کاهش تولیــد آلاینده های هوا )۲( 
ارتقا جایگاه شــهر اصفهان با تمرکز بر توسعه گردشگری، 
فرهنگ و هنر )۳(  افزایش بهره وری سرمایه های سازمانی 
مشــخص کرده اســت که در جریان تحقق این سه هدف 
کلان، توجــه به مفاهیم هوشمندســازی شــهر در بطن 

پروژه های تعریف شده به چشم می خورد. 
به عنوان مثــال ۱۰۸ پروژه به منظــور افزایش بهره وری 

هزینه های نت و انرژی در چرخه عمــر دارایی ها با حفظ 
کیفیت خدمات و ۱۴ پروژه برای ارتقا بهره وری ســرمایه 

فرایندی و اطلاعاتی شهرداری در نظر گرفته شده است.
مشــخص اســت که صرفا اســتفاده از ابزار الکترونیک و 
سیستم ارتباطی، شــهر را هوشــمند نخواهد کرد بلکه 
برنامه ریزی و استفاده از تمام توان در هوشمندسازی شهر 

مهم است. 
هدف شــهر هوشــمند ارتقای کیفیت زندگی شهری در 

جهت رسیدن به توسعه پایدار است. 
این امر در برنامه راهبردی اصفهان ۱۴۰۵ در قالب شــعار 

برنامه قابل مشاهده است. 
شعار چشم انداز شهر اصفهان در برنامه راهبردی اصفهان 
۱۴۰۵، »اصفهان شــهری زیســت پذیــر و رقابت پذیر« 

انتخاب گردیده است.
لازم به ذکر است که فناوری اطلاعات و ارتباطات به عنوان 
عامل توانمندسازی درتحقق شهر هوشمند نقش مؤثری 
دارد. به طوری که ســازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات 
شــهرداری اصفهان)فاوا( با احداث، تجهیز و ارتقای مرکز 
داده شــهرداری اصفهان براساس استانداردهای روز نقش 
مهمی در پیشرو شدن اصفهان به عنوان شهر هوشمند در 

کشور دارد. 
احداث و ایجاد کانال های ارتباطی فیبر نوری شــهرداری 
اصفهان به طــول ۲۰۴ کیلومتر از اقدامــات دیگر فاوا در 

هوشمندسازی است.

خلیل محبت خواه، مدیرکل راه و شهرسازي استان تهران گفت: بر اساس برنامه 
ابلاغي وزارت راه و شهرسازي سهمیه هر استان براي ساخت سالانه یک میلیون 
واحد مسکوني در فاز اول سال ۱۴۰۰ مشخص و سهم استان تهران ۱۴ هزار و ۴۸۸ 
واحد پیش بیني شده است. وي افزود: تاکنون که در روز پنجم هستیم بیش از ۸9 
هزار نفر ثبت نام کرده اند. وي پایان زمان ثبت نام ها را ۲۸ آبان ماه اعلام و اظهار کرد: 

پس از اتمام ثبت نام، پالایش متقاضیان آغاز خواهد شد.

خرید مسکن ترکیه توسط ایرانیان در 6 ماهه اول سال ۲۰۲۱ میلادی با 9.۵ برابر 
افزایش نسبت به سال ۲۰۱۸ به ۳۰7۰ واحد بالغ گردیده است. خرید مسکن ترکیه 
توسط ایرانیان در سالهای ۱۳9۴ و ۱۳9۵ در حدود 7۰۰ واحد بود که در سال ۱۳99 
به  حدود 7۰۰۰ واحد صعود کرد. خرید 7۰۰۰ واحد مسکونی در ترکیه معادل حدود 
۲ میلیارد دلار خروج ارز است. براین اساس ایرانیان در سال ۲۰۱7 دارای رتبه هشتم 

بودند و در سال ۲۰۲۰ صدرنشین شده اند.

ایران در صدر خریداران خانه در ترکيه سهميه طرح مسكني دولت چقدر است؟
3 پرسش مهم در ساخت و ساز

  نگاه 

 شهروند
 درس

اصفهان 14۰5 درمسیر هوشمندسازی

نگاره

دورنما

سـاخت یـک میلیـون واحد شـهری، هدفـی رویایی 
اسـت کـه تحقق ایـن امر به صـورت مسـتقیم باعث 
بهبـود رشـد اقتصـادی، اشـتغال و پویایـی سـایر 

بخش هـا خواهـد شـد. 
دردر حـال حاضـر، میـزان نیـاز بـه سـاخت مسـکن شـهری در 
قالب سـاخت جدید و نوسـازی بافت های فرسـوده، بیش از ۵۰۰ 
هـزار واحـد مسـکونی در سـال اسـت، در حالی که تولیـد فعلی، 
بسـیار کمتـر از ایـن میزان اسـت. بنـا بر آمار رسـمی، بـا اجرای 
پـروژه عظیـم مسـکن مهـر در دولت هـای نهـم و دهـم، فـارغ از 
تمـام نـکات مثبـت و منفـی، بالاتریـن میـزان ساخت و سـازدر 
کشـور در سـال ۱۳9۲ حاصل شـد و تعداد واحدهای مسـکونی 
تکمیل شـده بـه ۸۳۴ هـزار واحد رسـید که در ادامه، بـا روی کار 
آمـدن دولـت یازدهـم و در پیـش گرفتـن سیاسـت ها و اهـداف 

متفاوت، سـطح تولید به شـدت کاهش یافت و برای بازگشـت به 
سـطح فعالیت حداکثری، دو تا سـه سـال زمان مورد نیاز اسـت.
فرآینـد  طولانی بـودن  و  صورت گرفتـه  هدف گـذاری  براسـاس 
سـاخت مسـکن کـه از لحظـه نهایی شـدن طراحی  هـا و تجهیـز 
کارگاه، حداقـل ۱۸ مـاه در پروژه هـای سریع سـازی اسـت، در 
صـورت پایبنـدی دولـت منتخـب بـه وعده هـای خـود، در گام 
ابتدایـی، وزیـر باید، مقدمات شـروع سـاخت حداقـل دو میلیون 
واحـد مسـکونی شـهری را فراهم کند تـا در سـال دوم، بتواند به 
هدف خود برسـد. این میزان فعالیت سـاختمانی معادل سـاخت 
6۵ % واحدهای مسـکونی شـهر تهران در دو سـال اسـت که در 
صـورت موفقیـت، فعالیتی عظیم، سـخت و بی نظیـر خواهد بود.
بـرای سـاخت یک میلیـون واحد مسـکونی با متراژ متوسـط ۸۰ 
مترمربـع، بـا احتسـاب مشـاعات، سـاخت حـدود ۱۰۰ تـا ۱۱۰ 
میلیـون مترمربـع بنـا مورد نیـاز اسـت. حداقل زمین مـورد نیاز 
ایـن میزان ساخت و سـاز با تراکم ۳۵۰ % مفید )فـارغ از فضاهای 
زیرسـاختی، فرهنگی و آموزشـی و...( حدود ۳۱۲۰ هکتار خواهد 
بود که با در نظر گرفتن مسـاحت 7۳هزار هکتاری شـهر تهران، 
شـامل خیابان هـا، پارک ها و... )که حداقل ۵۰ % این مسـاحت را 
در بـر می  گیرد(، وسـعت ایـن کارگاه حداقل معادل ۲۰ % شـهر 
تهـران خواهـد بـود و بـا در نظر گرفتن شـروع دو میلیـون واحد 
بـرای رسـیدن بـه هـدف اصلـی، ایـن میـزان بـه ۴۰ % وسـعت 
شـهر تهران در تمام کاربری ها خواهد رسـید. با فرض پیشـرفت 
فیزیکـی ۴۰ % ایـن تعـداد واحـد مسـکونی )شـروع دو میلیـون 
واحـد(، در سـال ابتدایـی و بـا فـرض اینکـه هیچ گونـه هزینه  ای 
بابت ایجاد زیرسـاخت ها و سـایر منابع، از جمله زمین و مجوزها 
لازم نباشـد، بـا در نظـر گرفتـن هـر مترمربـع 6میلیـون تومـان 

هزینه سـاخت بابت اسـکلت بتنـی و تعداد طبقات محـدود، نیاز 
بـه سـرمایه گذاری حـدود ۵۲۸ هزار میلیـارد تومانـی در ۱۲ ماه 
ابتدایـی خواهـد بـود که تامیـن آن بـا وضعیت اقتصـادی فعلی، 
دور از ذهـن بـه نظـر می رسـد. همچنیـن ایـن میزان تولیـد، در 
سـال ابتدایـی به حـدود ۱۱ میلیون تـن میلگرد و در سـال های 
بعـد بـه ۵/ ۵ میلیـون تن فـولاد در هر سـال نیاز خواهد داشـت 
)اسـکلت بتنـی بـا حداقل میزان بـه میلگرد در نظر گرفته شـده 
اسـت(. ایـن سـطح از تقاضـا در سـال اول معـادل ۳6 % از کل 
تولیـد فـولاد کشـور اسـت. بنابرایـن بحـث برنامه ریـزی صحیح 
و تامیـن منابـع مالـی، مـواد و مصالـح کلیدی مـورد نیـاز امری 

خطیر و حیاتی اسـت.
بـا نگاهـی کوتـاه به شـاخص های محـدود ذکرشـده در بـالا و با 
وجـود اینکـه در زمینـه تـوان مهندسـی و نیـروی کار، کشـور با 
هیچ گونه کمبودی مواجه نیسـت، رسـیدن بـه هدف یک میلیون 
واحـد بـرای دولـت لااقـل در ۳6۰ روز ابتدایی غیرممکن اسـت. 
تهیـه زمیـن در محدوده مناسـب، ایجاد زیرسـاخت ها بـا در نظر 
گرفتـن محدودیت هـای زیسـت محیطی، نیـاز بـه برنامه ریـزی 
عملیاتـی دقیـق دارد و در مورد تامین منابع مالـی، وزیر اقتصاد، 
مجبـور بـه اخـذ تصمیمـات سـخت خواهد شـد. تهیـه و تولید 
مـواد و مصالـح سـاختمانی در صورتی کـه عوامـل مختلـف بـه 
صـورت صحیـح برنامه ریـزی نشـوند، باعـث کمبـود، تشـکیل 
بـازار سـیاه و اثـرات تورمـی در کل چرخـه صنعـت سـاختمان 
خواهـد شـد. بـا توجه بـه وضعیـت انـرژی کشـور، امـکان تهیه 
مصالحی مانند سـیمان برای تبدیل کشـور به یک کارگاه عظیم 
سـاختمانی در دو سـال اول تقریبـا ناممکـن یا حداقل به شـدت 

چالـش برانگیز اسـت.

یک میلیون واحد مسکونی؟!

اکوسیستم نوآوری ایران روزهای سخت 
مغلوب ابرچالش  ها

سـنتی  کسـب وکارهای  برخـلاف 
اسـتارت آپ ها نیـاز بـه نـوع  ویـژه ای از 
ریسک پذیر)جسـورانه(  سـرمایه  گذاری 
دارند که عمدتا مطلوب سـرمایه  گذاران 
سـنتی نیسـت. در ایـران به رغـم آنکـه 
زودهنـگام  جسـورانه  سـرمایه  گذاری 
عامـل مهمـی در شـکل گیری صدهـا 
اسـتارت آپ کوچـک و بـزرگ شـد امـا 
رونـد اتفاقـات تقریبـا ادامـه ایـن نـوع 

سـرمایه   گذاری را متوقـف کـرد.
موفـق  مثال  هـای  ایجـاد  به رغـم 
تاکسـی  چـون  حوزه  هایـی  در 
اینترنتـی، توریسـم آنلایـن و تجـارت 
)شـامل  سـنتی  بخـش  الکترونیکـی 
حاضـر  سـرمایه   گذاری(  شـرکت های 
عرصـه  ایـن  در  سـرمایه   گذاری  بـه 
نشـده و سـرمایه  گذاران جسـورانه هـم 
یـا از سـرمایه   گذاری  های قبلـی خـود 
نتیجـه  ای نگرفتنـد یـا اساسـا حاضـر 
از  خـارج  ریسـک  های  پذیرفتـن  بـه 
کسـب وکار)که عمدتـا دلایل سیاسـی 
نتیجـه  نشـده  اند.  دارد(  اقتصـادی  و 
اینکـه عـدد کل سـرمایه   گذاری فضای 
اسـتارت آپی ایـران در یـک سـال برابـر 
یـک  جذب شـده  سـرمایه  میـزان  بـا 
هـم  همسـایه  کشـور  در  اسـتارت آپ 
اسـتارت آپ  گذشـته  نیسـت.هفته 
 Rider کوچکی در پاکسـتان با عنوان
تجـارت  لجسـتیک  زمینـه  در  کـه 
فروش هـای  خـرده  بـا  الکترونیکـی 
آنلایـن پاکسـتانی همـکاری می کنـد 
در رانـد ابتدایـی سـرمایه   گذاری خـود 
موفـق به جـذب ۳/ ۲میلیون دلار شـد. 
ایـن اسـتارت آپ تنهـا سـه سـال قبـل 
راه  انـدازی شـده و هم اکنـون بیـش از 
۵۰۰ راننـده دارد کـه تحویـل کالا در 
۸۰ شـهر پاکسـتان را انجـام می دهند. 
شـرکت های  کالاهـای  شـرکت  ایـن 
بـزرگ خرده فروشـی آنلاین پاکسـتان 
بـه  را   Daraz و   Khaadi مثـل 

می دهـد. تحویـل  مشتریانشـان 
در ترکیـه که اکوسیسـتم اسـتارت آپی 
فقـط چند سـال زودتـر از ایران شـکل 
بـا  بلومبـرگ،  اعـلام  طبـق  گرفـت 
احتسـاب ۱۵۰ میلیـون دلار اخیـری 
»گتیـر«  ترکیـه  ای  اسـتارت آپ  کـه 
جـذب کـرده اسـت، مجموعه سـرمایه 
در  اسـتارت آپ  ایـن  جذب شـده 
 ۱۰۰ و  یک میلیـارد  بـه  سـال جاری 
میلیـون دلار رسـید. ایـن اسـتارت آپ 
در جدیدتریـن گام توسـعه  ای خود قرار 
اسـت کشـور پرتغـال را بـه حوزه هـای 
سـرویس دهی کسـب وکار خـود اضافـه 
حضـور  بعـدی  گام  هـای  در  و  کنـد 
در  را  آمریکای شـمالی  کشـورهای  در 
برنامـه دارد.ایـن اسـتارت آپ بـه گفتـه 
بنیانگـذارش از یک مـاه دیگـر پـا بـه 
بـازار آمریـکا خواهـد گذاشـت. ترکیـه 
بـه لطـف دسترسـی بـه بـازار جهانـی 
و شـکل گیری شـبکه نـوآوری مقصـد 
بسـیاری از کارآفرینـان و شـکل  گیری 
استارت آپ هاسـت در حالـی کـه ایـن 
کشـور چالش های اقتصادی و سیاسـی 
متعـددی را پشت سـر گذاشـته اسـت.

کسـب وکار  دیگـر  ترندیـول،  ارزش 
اینترنتـی ترکیه، پس از جذب سـرمایه 
یـک و نیم میلیـارد دلاری اخیـر در ماه 
دلار  میلیـارد   ۱6  /۵ بـه  آگوسـت، 
رسـیده و بـه اولیـن دکاکـورن کشـور 
ترکیـه تبدیل شـده اسـت. دکاکورن ها، 
استارت آپ هایی هسـتند که ارزش آنها 

بـه بیـش از ۱۰ میلیـارد دلار برسـد.
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اقتصادنامه

ورود چینـی هـا بـه بـازار سـاخت مسـکن  
تائید شـد، این خبر نگران کننده در شـبکه های 
اسـت. شـده  مطـرح  اجتماعـی 
یکـم، ایران سـابقه چند هـزار سـاله در امر 
معمـاری و سـاختمان دارد و دانـش فنـی 
مناسـب و کار سـازی در سـطح وسـیع در 
قالـب شـرکت ها و سـازندگان منفـرد وجـود دارد، ورود چینی ها این 

بنیـه را بـه شـدت تضعیـف و تخریب مـی کند. 
بـا صنعـت  همـان معاملـه ای کـه واردات منسـوجات ترکیـه ای 
نسـاجی کشـور در چنـد دولـت گذشـته انجـام داد، و ایـن صنعت را 

بـه فنـا بـرد،  بـر سـر فـن آوری بومـی سـاخت و سـاز خواهـد آمـد.
دوم. در شـرایطی کـه شـرکت هـای بـزرگ سـاختمانی چیـن بـه 
دلیـل اسـتراتژی غلـط اکنـون در معـرض ورشکسـتگی قـرار دارند و 
ورشکسـتگی آنـان کل نظـام مالـی چیـن را تهدیـد می کنـد تقدیم 
کـردن بـازار سـاخت و سـاز در ایران بـه آنان به جز نتایـج نا مطلوب و 
زیـان بـار عایدی برای کشـور نـدارد، امیدی به نجات آن شـرکت ها از 

طریـق ایـن فداکاری هم نداشـته باشـید.
سـوم. اگـر چیزی به عنوان تکنولوژی پیشـرفته وجـود دارد که چینی 
هـا بایـد به شـما آمـوزش دهنـد، همین نـوع انتقـال تکنولـوژی را از 

طریـق توانمند سـازی تولید کننـدگان داخلـی ترویج کنید.

چهـارم. اگـر گفتند قرار اسـت کار را سـازنگان داخلی انجـام دهند ما 
برایتـان تکنولـوژی مـی آوریـم، معنی واقعـی این گفته این اسـت که 
پول را ما می گیریم کمیسـیون بر می داریم و کار را به شـرکت های 

داخلی واگـذار می کنیم. 
ایـن شـیوه آشـنایی اسـت، در داخل هم برخـی باشـندگان قدرتمند 
همیـن کار را در پـروژه هـای مختلـف کرده اند. بعضاً چنـد لایه کار را 
بـه یکدیگـر واگذار می کنند کمیسـیون مـی گیرند ته خـط کار اجرا 
بـا کسـری از بودجـه اولیـه بـه کننده واقعـی واگـذار می شـود او هم 
در همـان حـد درصـدی از بودجـه اولیـه کاری تحویـل مـی دهد، که 

ضعیف و ناپایدار اسـت، این شـیوه پسـندیده ای نیسـت.

ورود چینی ها؛ ضربه به مسکن داخلی
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